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Вітаємо!

У березні пробуджується 
природа, оновлюється земля і 
ліс молодіє. Тож невипадково 
і Міжнародний жіночий день 
припадає на перший весняний 
місяць. 

На підприємствах Чернігів-
ського ОУЛМГ працює 396 жінок. 
Є серед них і директор держліс-
госпу. Це — Олександра Дудко з 
Семенівки, яку з нагоди свята на-
городжено Почесною грамотою 
Держлісагентства України. 

Відповідальністю й професій-
ною майстерністю відзначають-
ся також 8 жінок-помічників ліс-
ничого та 3 майстрів лісу. 

Добросовісно трудиться 
майстер лісу з Берес-
товецького лісництва 
(ДП «Борзнянське 
лісове господар-
ство») Алла Постер-
нак. Нині вона стала 
відмінником лісового 
господарства Укра-
їни. Ольга Циганок, 
помічник лісничо-
го Березнянського 
лісництва з Чернігів-
ського держлісгоспу, 
нагороджена Почес-
ною грамотою Держ-
лісагентства України. 

(Всього 8 працівниць лісової 
галузі Сіверщини отримали По-
чесні грамоти Держлісагентства 
України і 7 — подяки). 

За доброю традицією, в усіх 
трудових колективах пройшли 
святкові заходи, на яких вшано-
вували працівниць лісової галузі. 

Теплою і радісною була зу-
стріч жінок-ветеранів в обласно-
му управлінні лісового та мислив-
ського господарства. Людмила 
Савеліївна Ємець, Тамара Васи-
лівна Солов’ян, Ольга Андріївна 
Сергієнко, Ніна Іванівна Подліс-

нова, Тетяна Василівна Шумкі-
на й інші колеги-лісівнички у роз-
мовах немов повернулися у свою 
молодість, ділилися спогадами і 
усміхалися подарованим весня-
ним квітам. 

А Валерій Лозицький, началь-
ник облуправління, сердечно дя-
кував цим чудовим жінкам за їх 
відданість обраній справі та зи-
чив міцного здоров’я, оптимізму 
і довголіття. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Живуть добрі традиції

Все найкраще і найдорожче, що є у нашому повсякденному 
житті, пов’язане з вами. 

А жінки, які присвятили себе служінню лісовій галузі Сівер-
ського краю, уособлюють мудрість і красу, доброту і відпові-
дальність, наснагу і працелюбність. 

Дякую вам — і сьогоднішнім трудівницям, і молодим душею 
ветеранам — за невтомну працю і любов до чернігівських лісів. 
Ви — наша надійна опора й підтримка. 

Вирощені й доглянуті вами ліси Придесення ростуть для 
нинішнього і для прийдешніх поколінь. 

Шановні жінки!

Нехай весна живе у 
ваших серцях не лише 
у свята, а й у будні!

Бажаю вам сонця і радості на щодень, злагоди-затишку в 
родинах, благополуччя і щастя!

Валерій ЛОЗИЦЬКИЙ, 
начальник Чернігівського обласного управління 

лісового та мисливського господарства

Дорогі жінки, працівниці лісової галузі Чернігівщини! 
Від щирого серця вітаю вас зі святом весни!
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Наклад 1100 прим.

Майбутнє лісу у твоїх руках!

Акція — до знаменних дат
ЛІСИЛІСИЛІСИ

Доброю щорічною традицією 
весняного спілкування лісівників 
з громадськістю стала акція «Май-
бутнє лісу у твоїх руках!», яка про-
водиться за ініціативи Держав-
ного агентства лісових ресурсів 
України та Товариства лісівників 
України. До цієї хорошої справи 
долучаються державні лісогос-
подарські підприємства в кожній 
області. Захід підтримується Мі-
ністерством освіти і науки України 
та обласними управліннями осві-
ти. Цьогорічна акція «Майбутнє 
лісу у твоїх руках!» присвячуєть-
ся 90-річчю створення Чернігів-
ської губернської лісової управи, 
200-річному ювілею з дня наро-
дження Тараса Григоровича Шев-
ченка та 120-ій річниці з дня наро-
дження співця зачарованої Десни 
Олександра Довженка. 

Головна мета акції — 
висвітлення ролі лісової 
галузі в нашій державі, 
роз’яснення широким 
колам громадськості 
важливості створення 
нових лісів та значення 
для суспільства лісівни-
чих професій. Особли-
вий наголос ставить-
ся на активній участі 
шкільної і студентської 
молоді у відновленні лі-
сових насаджень та ви-
хованні у підростаючого 
покоління шанобливого 
ставлення до природи, 
оточуючого середови-
ща, до нашого незрад-
ливого зеленого друга. 

Цьогорічна акція 
«Майбутнє лісу у твоїх 
руках!» проводиться з 
21 березня (Міжнародного дня лісу) 
до 19 квітня (Дня довкілля). 

До участі в заходах залучають-
ся керівники органів місцевого са-
моврядування, депутати всіх рівнів, 
представники громадських організа-
цій та ЗМІ. 

Минулого року в акції взяли 
участь 1226 осіб, з них школярів — 
547, представників громадськості — 
113, місцевої влади — 188 та ЗМІ — 
51, інші — 387. 

У рамках акції «Майбутнє лісу у 
твоїх руках!» також пройшов конкурс 
серед школярів «Людина та ліс». То-
рік на його першому етапі було роз-
глянуто 485 малюнків та 291 твір. По-
радувала кількість переможців: 50 
учнів на 1-му етапі. На другому етапі 
лідерами стали три автори найкра-
щих творів та три юні художники. 

А літня церемонія нагороджен-
ня переможців конкурсу відбулася 
на території ДП «Добрянське лісове 
господарство». 

Нинішнього року планується від-
творити лісів на площі 2250 га. Зо-
крема лісових насаджень на зрубах 
(садінням і посівом) — 1725 га та на 
деградованих, малопродуктивних 
сільськогосподарських землях — 
200,0 га. 

Одним із головних завдань лісів-
ників Сіверського краю було, є і зали-
шається забезпечення розширеного 
відтворення лісів, тобто створення 
нових лісових насаджень в обсягах, 
які перевищують їх вирубування, та 
збереження зелених масивів, зрос-
тання їхньої продуктивності і раціо-
нальне використання. 

Збільшення площ лісових наса-
джень за рахунок створення нових 
лісів на прийнятих деградованих, 

малопродуктивних сільськогоспо-
дарських землях в останні роки має 
значну суспільну підтримку. 

Загальна площа земель лісово-
го фонду Сіверщини становить 738,8 
тисяч гектарів, з яких вкрито лісовою 
рослинністю 659,9 тис. га. Лісистість 
нашої області 20,9% тоді як лісис-
тість України — 15,6%. 

Варто додати, що лісистість Чер-
нігівщини збільшується завдяки 
створенню захисних лісових наса-
джень. 

Загальний запас деревини має-
мо 175,4 млн м3, з них стиглої — 18 
млн м3. Середній запас деревини 
на 1 гектар вкритих лісовою рос-
линністю земель становить 260 м3, 
а середній річний приріст на 1 га 
вкритих лісовою рослинністю зе-
мель — 4,3 м3. 

Вітаємо!

Живуть добрі традиції

Майбутнє лісу у твоїх руках!

Акція — до знаменних дат .............................. 1

Лісова галузь Чернігівщини у 2013 році

Працювали злагоджено, 
сумлінно й відповідально ................................. 2-5

Святкове відлуння

Радість і гіркий присмак новорічної красуні ... 6-7

З когорти заслужених

Миколі Заську — 60!  .................................. 7

Інформація одного дня

«Економити треба, починаючи з себе…» .......8-9

Вітаємо!

Олександру Шашкову — 55!  ............................. 9
Олександру Марахоньку — 30! ..........................9

Лісові проекти

З науковим підходом ....................................10

Жінка і ліс

І ліс молодіє .................................................10

До пожежонебезпечного періоду

Організовано, з неформальним підходом ......11
Попередити лихо ............................................11

Епізоотична ситуація

Щоб вчасно виявити хворих тварин ...........12-13
Тривожний сигнал із Брянських лісів ............. 13

До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ 
(Чернігівської губернської лісової управи)

Іван Іжевський: ліс і економіка .................. 14-15
Зубри — на Чернігівщині ................................ 15

Спогади

Ліс очима Федора Ханіна ................................ 16

Миколі Герасименку — 80!

Ми з лісом — одна сім’я ...................................... 17

Спогади

«Директор зустрів мене по-батьківськи…»  .... 18-19

Призначення

У борзнянських лісівників новий директор .......... 19

До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ 
(Чернігівської губернської лісової управи)

Тут ліси дихають історією ................................ 20-21

Вітаємо!

Батьковою стежиною  ......................................... 21

Людина творчої думки

Раціоналізатор Віталій Литвиненко ..................... 22

На конкурс Товариства лісівників України

Залишились лише хвіст, 
грива і ще… збруя та віз .................................. 23-24

Брати наші менші

Не Катя, а Кактус .................................................. 24

Природа і ми

Сергій Луференко і чорний лелека



2 № 1 (29), 2014 р.

Лісова галузь Чернігівщини у 2013 році

Минулий рік для чернігівських лісівників був до-
сить напруженим. Великі сніги на початку року не 
давали можливості добратися до лісу. А пізня і суха 
весна не сприяли створенню нових лісових наса-
джень. Але не зважаючи на важкі економічні умови і 
нестабільний ринок деревини, лісівники Сіверсько-
го краю виконали всі заплановані лісогосподарські 
заходи й забезпечили зростання виробництва та 
реалізації продукції. 

Збільшення площ лісових насаджень за рахунок 
створення нових лісів на прийнятих деградованих, 

малопродуктивних сільськогосподарських землях в 
останні роки дістає дедалі більшу соціальну підтрим-
ку. Це чітко засвідчено в законодавчих і нормативних 
актах, що є ключовим завданням Державної програ-
ми «Ліси України» на період до 2015 року та регіональ-
ної програми комплексного розвитку лісового госпо-
дарства Чернігівської області на 2011-2015 роки. 

Лісистість Сіверського краю щорічно збільшу-
ється. 

У 2013 році лісівниками відтворено лісів на площі 
2546,8 гектара, що становить 114% річного завдан-

Працювали злагоджено, сумлінно й відповідально

28 січня відбулася розши-
рена колегія Чернігівського 
обласного управління лісово-
го та мисливського господар-
ства, на якій ішлося про фінан-
сово-господарську діяльність 
підприємств Чернігівського 
ОУЛМГ за 2013 рік. 

У роботі колегії взяли участь 
директори, головні лісничі та го-
лови профспілкових комітетів 
держлісгоспів. 

З доповіддю, в якій аналізува-
лася діяльність сіверських лісів-
ників у минулому році, виступив 
Валерій Лозицький, начальник 
Чернігівського обласного управ-
ління лісового та мисливського 
господарства. 

В обговоренні взяли сло-
во: директор ДП «Остерське ЛГ» 
Юрій Кравчук, директор ДП «Ко-
рюківське ЛГ» Петро Погребняк, 
директор ДП «Прилуцьке ЛГ» 
Андрій Данько, а також голови 

профспілкових комітетів — Олек-
сандр Балабан (ДП «Ніжинське 
ЛГ» та Олександр Проява (ДП 
«Холминське ЛГ»). 

На цій колегії групі лісівників 
було оголошено подяки та вру-
чено грамоти і вимпели 
«Кращий за професією». 
Звичайно, всі відзначені 
отримали грошові премії. 

«Кращий керівник 
структурного підрозді-
лу» — ПРИМАК Юрій 
Олексійович, лісничий 
Мринського лісництва 
державного підприєм-
ства «Ніжинське лісове 
господарство». 

 «Кращий майстер» 
— РЕВКУН Олександр 
Ігорович, майстер лісу Чудівсько-
го лісництва державного підприєм-
ства «Добрянське лісове господар-
ство». 

«Кращий робітник на лісосіч-
них роботах» — АКУЛЕНКО Ми-

кола Павлович, звалювальник 
лісу Кіровського лісництва дер-
жавного підприємства «Новго-
род-Сіверське лісове господар-
ство». 

«Кращий робітник на лісогос-
подарських роботах» — ЖУРАВ-
ЛЬОВА Раїса Миколаївна, ро-
бітниця по догляду за лісовими 
культурами Остерського лісни-
цтва державного підприємства 
«Остерське лісове господар-
ство». 

«Кращий водій на вивезенні 
деревини» — ПОТАШНИЙ Во-
лодимир Анатолійович, водій 
ремонтно-транспортного цеху 
державного підприємства «Ко-
рюківське лісове господарство». 

«Кращий тракторист-маши-
ніст» — БІЛОУС Віктор Івано-
вич, тракторист Машівського 
лісництва державного підприєм-
ства «Семенівське лісове госпо-
дарство». 

«Кращий верстатник» — КУ-
БРАК Анатолій Данилович, 
верстатник цеху переробки де-
ревини державного підприєм-
ства «Холминське лісове госпо-
дарство». 

З доповіді начальника Чернігівського ОУЛМГ Валерія Лозицького «Про підсумки 
фінансово-господарської діяльності державних лісогосподарських підприємств за 2013 рік»
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Продовження на стор. 4,5

ня; в тому числі створено 249,6 га за-
хисних лісових насаджень — 125% за-
вдання. 

Протягом року на всіх зрубах ве-
лося відновлення. 

Слід підкреслити, що обмеженість 
лісових ресурсів, недозабезпечен-
ня потреб економіки у деревній сиро-
вині та іншій лісовій продукції потре-
бують переходу лісової галузі на нові 
форми господарювання. Одним з та-
ких напрямків є вирощування дере-
вини плантаційним способом. Мину-
лого року було вперше створено 25,4 
га плантаційних швидкоростучих лі-
сових культур із псевдотсуги (дугла-
сії) — 2 га, модрини — 5,7 га, тополі 
— 12,3 га, інших порід — 5,4 га. Ці ро-
боти продовжуються…

Приживлюваність лісових культур 
на зрубах покращилась у порівнянні з 
2012 роком і становить 91,5% (норма-
тивна — 90%). А на прийнятих дегра-
дованих та малопродуктивних землях 
— 90,4% при нормативній — 85%. 

Створено лісових культур садив-
ним матеріалом із насіння ПЛНБ 19%. 

Перевірене насіння висівається у розсадниках, 
теплицях, коробах. 

Вважається, що «обличчям» кожного керівника 
держлісгоспу є лісові розсадники. 

У підприємствах облуправління нараховуєть-
ся 98 розсадників загальною площею 41,44 га, а та-
кож 56 теплиць — 1,365 га, 169 коробів — 0, 401 га, 
де вирощено 23,2 млн. шт. стандартного садивного 
матеріалу різних порід (в т. ч. із закритою кореневою 
системою 112,5 тис. шт., в контрольованому 
середовищі 2,67 млн. шт.) До того ж, асорти-
мент вирощуваного садивного матеріалу по-
стійно збільшується. 

Всі теплиці оснащені системами поливу. 
Варто додати, що для забезпечення на-

селення області садивним матеріалом для 
озеленення було закладено 61,5 тис. шт. са-
джанців (у 2012 році — 58,4 тис. шт.)

Підприємства запланували вирощувати де-
коративний садивний матеріал різноманітних 
форм щепленого на штамбі дерев (клен, липа, 
горобина, дуб червоний, верба Матсудана). 

У 2013 році такого декоративного матері-
алу реалізовано на суму 287,0 тис. грн., що стано-
вить 460% до 2012 року. І у 2014 році — намічено ре-
алізувати на рівні минулого року. 

Садивний матеріал лісівники продають на пунк-
тах реалізації, а також у спеціалізованій мережі 
крамниць — «Лісовичок». 

Планується також відтворити лісів на площі 2150,0 
га — в т. ч. створити лісові культури садінням і по-
сівом на зрубах площею 1635,0 га, на непридатних 
для сільського господарства землях — 200,0 га; за-
лишити площі під природне поновлення — 315,0 га. 

Для виконання цього завдання у 2013 році про-
ведено обробіток ґрунту під створення лісових 
культур на площі 1054,5 га. 

З метою зменшення собівартос-
ті вирощування лісових насаджень 
збільшується механізоване садіння 
лісових культур та догляд за ними. 

Посаджено 111,4 га різних планта-
цій (з них — новорічних ялинок — 96,9 
га; плодово-ягідних — 2,6 га; горіхо-
плідних — 5,9 га; 3,0 га клонової план-
тації сосни звичайної та 3,0 га родин-
ної плантації сосни звичайної). 

Зазначимо, що новорічних ялинок 
реалізовано на суму 1 млн.286 тис. 
грн. 

У нинішньому році плануєть-
ся створення новорічних плантацій 
із ялини, сосни звичайної та сосни 
кримської. 

Догляд за лісовими культурами 
проведено на площі 8299,0 га, що 
становить 109% річного завдання. 

Переведено у вкриті лісовою рос-
линністю землі лісових культур пло-
щею 2706,0 га. 

При розгляді лісових культур Лі-
сокультурною радою особлива увага 
приділяється площам зрубаних ялин-
ників та створенню на них дослідних, 

дубових і модринових лісових культур. 
Вартість створення 1 га лісових культур до пере-

воду у покриту лісом площу становить у середньо-
му 5 тис. грн. 

Створення високопродуктивних лісових наса-
джень починається з насіння. 

Високопродуктивне, біологічно стійке насіння з по-
ліпшеними генетичними властивостями можна отри-
мувати тільки з об’єктів постійної лісонасінневої бази. 

Загальна площа об’єктів ПЛНБ по управлінню 
становить 2709,7 га, в т. ч.63,0 га — постійні лісо-
насінневі плантації; 24,9 га — плюсові насадження; 
1353,5 га — постійні лісонасінневі ділянки; 1249,4 
га — генетичні резервати; 18,9 га — випробувальні 
культури та 118 плюсових дерев. 

У 2014 році планується створити клонові планта-
ції сосни звичайної в Н. -Сіверському (5,0 га), Черні-
гівському (6,0 га) та у 2015 році в Холминському (5,0 
га) держлісгоспах. 

Для забезпечення сталого розвитку лісонасін-
невої справи на науковій основі, визначення її осно-
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Закінчення. Поч. на стор. 2-3

вних напрямків і показників розроблена обласна 
Галузева програма розвитку лісонасінневої справи 
на 2010-2015 рр. Вже створено 10,0 га клонових на-
сінневих плантацій сосни звичайної; 17,5 га родин-
них насінневих плантацій; 6,7 га модрини; 7,8 га со-
сни звичайної; 3,0 га дуба звичайного та відібрано 
48 плюсових дерев різних порід. 

Якість насіння перевіряється лабораторією Дер-
жавної організації «Український лісовий селекцій-
ний центр». 

Для переробки насіння хвойних порід функціо-
нує 10 шишкосушарок різної потужності. 

Для впровадження механізації у вирощування 
лісових насаджень підприємства управління забез-
печені машинами та механізмами. Проводиться за-
купівля необхідної техніки також у Росії та Білорусі. 

У 2013 році зменшилося споживання природ-
ного газу для опалення. У Добрянському, Корюків-
ському та Ніжинському держлісгоспах працюють 
верстати-дроворуби. У селах цих районів проживає 
немало людей похилого віку, яких лісівники достат-
ньо забезпечують паливом на осінньо-зимовий пе-
ріод. До речі, в зимову пору лісівники прочищають 
дороги не тільки до лісу, а й у населених пунктах. 

З метою попередження виникнення лісових по-
жеж протягом 2013 року лісогосподарські підпри-
ємства Чернігівщини активно проводили профілак-
тичні та попереджувальні заходи з охорони лісів від 
пожеж. Минулий рік був середнім за тривалістю без-
дощових періодів. Найвищий — 5-й клас — пожеж-
ної небезпеки тримався 12 днів, 4-й клас — 21 день. 

У минулому році в підпорядкованих облуправ-
лінню лісах виникло 16 пожеж (з них 5, найбільше, у 
Чернігівському держлісгоспі). 

Державна лісова охорона працювала в цей на-
пружений період у складних умовах: в охороні лі-
сів було задіяно 500 осіб; проводилося цілодобове 
чергування. 

Для забезпечення охорони лісів від пожеж у 
структурних підрозділах управління створено 22 
лісові пожежні станції, до складу яких входить 38 
пожежних автомобілів, 22 мотопомпи, 24 пожежні 
цистерни, 127 одиниць іншої техніки. А також спо-
руджено 33 спеціальні спостережні вежі висотою 
36-45 м, встановлено 20 телевізійних систем спо-
стереження і обладнано 75 місць для забору води 

пожежними автомобілями. Спостереження за ліса-
ми в пожежонебезпечний сезон здійснювалося за 
допомогою авіаційного патрулювання, телевізійних 
систем спостереження та наземного патрулювання. 

У 2013 році лісогосподарськими підприємства-
ми було придбано засобів пожежогасіння на суму 
близько 250 тис. грн. Закупівля протипожежного ін-
вентаря та пожежної техніки продовжуватиметься і 
в нинішньому році. На 2 одиниці збільшилась і кіль-
кість лісопожежних модулів, вартість яких склала 
понад 400 тис. грн. 

Протягом минулого року було створено мінера-
лізованих смуг 4034 км., а догляд за ними проведе-
но на 10556 км. 

Очищено від сміття лісові насадження вздовж 
доріг, біля населених пунктів, на рекреаційних 
пунктах і в місцях масового відпочинку населення 
на площі 2,5 тис. га. 

Всі позапланові дороги перекриті шлагбаумами 
(1032 шт.), виставлено 1514 плакатів і аншлагів на-
глядної агітації. 

Значна увага приділялася рейдовій роботі. Було 
проведено 657 рейдів по виявленню порушни-
ків правил пожежної безпеки у лісах та притягнуто 
до адміністративної відповідальності 33 особи на 
суму 1139 грн. 

Лісівники разом з правоохоронними органами 
організували також 870 рейдів по виявленню фактів 
браконьєрства та інших лісопорушень. Завдають 
збитків чернігівським лісам і шкідники та хворо-
би лісу. Загальна площа цих осередків (кореневої 
губки, звичайного соснового пильщика, соснового 
шовкопряда) по управлінню становить 58,9 га. 

У 2014 році постійний нагляд потрібно здійсню-
вати в осередках соснового пильщика в Чернігів-
ському держлісгоспі. У минулому році на підприєм-
стві було проведено хімічні винищувальні роботи на 
площі 3,0 га. 

Для своєчасного попередження можливого спа-
лаху осередків шкідників лісу у 2014 році держав-
на лісова охорона постійно спостерігатиме за про-
блемними лісами. 

Не менш важливою справою в галузі є й охоро-
на тваринного світу. У лютому 2013 року за участю 
спеціалістів Чернігівського ОУЛМГ було проведено 
облік мисливських тварин в усіх мисливських гос-
подарствах області. Чисельність їх стабільна, хоча 
в деяких видах навіть спостерігається ріст кількос-
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ті. В тих господарствах, де предметно заготовля-
ються корми для звірини, вона й водиться. 

Мисливців дуже непокоять спалахи сказу тва-
рин. Нині ще й лиховісну африканську чуму свиней 
зафіксували в Луганській та Донецькій областях. 
Великої шкоди завдала вона нашим сусідам росія-
нам та білорусам. 

З користувачами мисливських угідь проводили-
ся наради щодо посилення заходів з профілактики 
захворювання диких тварин на сказ, африканську 
чуму свиней та інші хвороби. 

Питання заготівлі другорядних лісових матеріа-
лів стало досить актуальним у держлісгоспах. Під-
приємства управління у минулому році заготовили 
570,62 тонни березового соку на суму 307,0 тис. грн. 
А влітку вперше після багатьох років відновили заго-
тівлю ягід чорниці. Зібрали й переробили цієї ягоди 
2352 кілограми і отримали 5 600 банок варення. Ни-
нішньої весни лісогосподарські підприємства також 
будуть заготовляти цілющий березовий сік. 

Лісові дороги називають життєдайними артерія-
ми лісової галузі. 

У 2013 році держлісгоспи побудували 75,57 
км земляного полотна (111,8% від плану) та обла-
штували ґрунтово-щебеневою сумішшю 50,93 км 
(101,7% від запланованого). 

У порівнянні з 2012 роком зростання обсягів бу-
дівництва склало в середньому 80%. 

Найкраще із будівництвом лісових доріг спра-
вився Добрянський держлісгосп, також непогані 
дороги у Ніжинському, Семенівському та Холмин-
ському лісогосподарських підприємствах. 

У 2014 році заплановано побудувати 34,32 км лі-
сових доріг з твердим покриттям; 34,32 км — ґрун-
тових і 11,36 км — відновлення. 

У минулому році держлісгоспи забезпечили 
зростання обсягів заготівлі та переробки деревини. 

У 2013 році держлісгоспи заготовили деревини 
від усіх видів рубок 919,1 тис. м3. А на рубках голов-
ного користування заготовлено 599,8 тис. м3 дере-
вини. 

За 12 місяців минулого року було перероблено 
деревини 121, 1 тис. м3, з якої вироблено продукції 
на суму 61 550,5 тис. грн. (Це більше на 624,3 тис. 
грн., ніж у 2012 році). 

Варто відмітити, що попит на хвойні породи де-
ревини зростає, але на листяні — низький. 

Власних коштів вкладено у виробництво 18,7 
млн. грн., з них майже 6 млн. грн. — на будівництво 
доріг та на придбання різної автотранспортної тех-
ніки — понад 7 млн. грн. 

Позитивні тенденції до нарощування обсягів лі-
согосподарського виробництва підприємствами 
управління, поліпшення фінансових показників їх 
роботи сприяють підвищенню рівня заробітної пла-
ти працівників галузі. Середня заробітна плата ста-
новить 2978 грн. 

За результатами роботи 2013 року до зведено-
го бюджету сплачено податків у сумі 52 653, 2 тис. 
грн., а також до єдиного соціального внеску — 43 
129,5 тис. грн. 

Разом сплачено 95 782,7 тис. грн., або 26,5% від 
об’єму реалізації продукції за минулий рік. 

Із загальної суми податків до місцевого бю-
джету надійшло 31 078,7 тис. грн. (прибутковий 
податок з громадян, плата за використання лі-
сових ресурсів місцевого значення, та частка ко-
штів, яка повертається з державного бюджету за 
використання лісових ресурсів державного зна-
чення). 

Часті перевірки контролюючих та перевіряючих 
органів забирають багато часу, відволікають від ро-
боти лісогосподарські підприємства. 

Лісівники Чернігівщини, співпрацюючи з гро-
мадськістю, школярами та студентами, місцевими 
ЗМІ, прагнуть постійно інформувати жителів облас-
ті про роботу лісової галузі краю, виховуючи у лю-
дей екологічну свідомість і бережливе ставлення до 
природи. 

Великої популярності серед населення набула 
Всеукраїнська акція «Майбутнє лісу у твоїх руках!» 

Щорічно за сприяння Товариства лісівників Чер-
нігівщини проводяться професійні конкурси — 
вальників лісу, на кращий лісовий розсадник, на 
краще учнівське лісництво. 

Доброї слави зажили Міжнародні спортивні 
спартакіади. 

Юні природолюби охоче беруть участь у дитя-
чих конкурсах «Людина та ліс» на кращий твір і ма-
люнок. У підприємствах управління працюють 17 
учнівських лісництв, в яких навчаються 263 підлітки 
і займаються науково-дослідною роботою. Так ви-
ховується молода зміна. 

Постійно функціонують 17 еколого-просвітниць-
ких стежок та 17 інших лісівничо-просвітницьких 
об’єктів. 

Розроблена до 2015 року і вже впроваджується 
програма по створенню міні-дендропарків. 

У Борзнянському держлісгоспі відкрито Музей 
лісу. 

Сіверські лісівники завжди беруть участь у бла-
гоустрої рідного краю та озелененні населених 
пунктів, доглядають за обелісками воїнам-визволи-
телям і могилами загиблих бійців, надають допомо-
гу у відродженні старовинних історичних пам’яток.
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Святкове відлуння

Чернігівські лісівники ми-
нулого року відвели для ново-
річних сосонок і ялин більшу 
площу, ніж в попередні роки, і 
виростили хороший «зелений 
урожай». 

Слід відмітити, що в перед-
святковий період в області дія-
ло 14 пунктів продажу новоріч-
них лісових красунь. Вирощені у 
держлісгоспах деревця можна 
було придбати в кожному лісни-
цтві у спеціально облаштованих 
місцях. І звичайно ж, на ялинко-
вих базарах Чернігова та на ви-
їзних базарах. На Московській 
трасі продавали святкову зе-
лену продукцію працівники Ні-
жинського та Борзнянського лі-
согосподарських підприємств, 
на Київській — Чернігівського та 
Остерського, а на Гомельській — 
Добрянського. 

До речі, на Білоруській трасі 
гостинно запрошував відвідува-
чів нещодавно відкритий торгі-
вельний павільйон «Лісовичок»: 
він цілодобово сяяв новорічними 
вогниками. 

В обласному центрі покупці 
вибирали лісову гостю на ялин-
кових базарах на ринках «Нива», 
«Центральний» та «Привокзаль-
ний». 

Водій Сергій Польовик з Ріп-
кинського лісництва і достав-
ляв зелену продукцію на «При-
вокзальний» ринок, і сортував 
її. Сюди ж привозив запашні де-
ревця і реалізовував їх помічник 
лісничого Чудівського лісництва 
Костянтин Манжуга (Це — ДП 

«Добрянське лісове господар-
ство»). Біля ялинок відбувалося 
немало святкових історій. Май-
бутнє подружжя Юліана Ляпкіна 
та Олексій Буренок із задоволен-
ням вибирали ялинку, щоб впер-

ше разом зустріти 
новий рік — 2014-й 
стане роком ство-
рення їх молодої 
сім’ї. 

На «Централь-
ному» ринку про-
давалися ялинки 
й сосни, вирощені 
в Березнянському, 
Ревунівському та 
Мекшунівському 
лісництвах Черні-
гівського держліс-
госпу. За цю спра-
ву відповідали на 
підприємстві інже-
нер лісового гос-

подарства Андрій Шумило та ін-
женери з охорони і захисту лісу 
Микола Бабич і Валентин Коваль-
чук. 

На «Ниві» створювали свят-
ковий настрій жителям міста та 
його гостям представники Го-
роднянського держлісгоспу: Го-
роднянське та Староруднянське 
лісництва традиційно з року в рік 
радують земляків лісовими кра-
сунями. Часто приїздив на «Ниву» 
й головний лісничий 
підприємства Сер-
гій Заяць. 

Цікавий факт: 
нерідко на таких ба-
зарчиках виховате-
лі вибирали лісову 
гостю для дошкіль-
них дитячих закла-
дів. 

Потрібно додати, 
що лісівники про-
давали в цей час і 
чорниці, і вироби з 
дерева, і підставки 
для ялинок. 

Потрібно додати, що осо-
бливим попитом користувалися 
ялинки в горщиках. 

Денис Землянко, головний 
лісничий ДП «Добрянське лісо-
ве господарство», розповів: «У 
кожному лісництві нашого держ-
лісгоспу були створені новоріч-

ні ялинкові плантації. Насіння ми 
заготовляли самотужки. Напри-
клад, Олександр Зогий з Ріпкин-
ського лісництва в минулому році 
домовився з адміністрацією Чер-
нігівського обласного стадіону 
ім. Гагаріна, щоб збирати насін-
ня на алеї голубих ялинок. Отож 
у Ріпкинському і Ново-Ярило-
вицькому лісництвах у теплицях 
вже висіяли насіння цих красунь, 
щоб на майбутнє продавати такі 
ялинки в горщиках». 

Однак прикро, що в перед-
святкові дні спритні ділки виру-
бували на покинутих полях ко-
лишніх колгоспів у Щорському, 
Городнянському та Ріпкинському 
районах самосійні сосни і про-
давали їх на стихійних базарах. 
Звісно, ці дерева не проходили 
радіологічний контроль, не мали 
й чіпа, тому й реалізовувалися за 
нижчими цінами. Чомусь і пра-
воохоронні органи, як мовиться, 
«крізь пальці» дивилися на це не-
подобство. 

В цьому переконалися члени 
рейдової бригади напередодні 
зустрічі нового року. 

Рейдову бригаду очолював 
головний лісничий ДП «Чернігів-
ське лісове господарство» Ва-
дим Фесюн. До її складу входи-
ли старший оперуповноважений 
УДСБЕЗ УМВС України старший 

лейтенант міліції Ігор Грушун, 
провідний інженер з ОП Чернігів-
ського держлісгоспу Микола Ба-
бич та журналісти. 

У святкові дні чернігівці з обу-
ренням коментували побаче-
не на вулицях обласного центру: 
біля Головпоштамту, біля багатьох 

Радість і гіркий присмак новорічної красуні



7№ 1 (29), 2014 р.

магазинів по всьому місту 
лежали «скирти» осироті-
лих зрубаних сосен, які не 
вдалося вигідно продати 
пройдисвітам. Є над чим 
замислитися і зробити сер-
йозні висновки правоохо-
ронцям і екологам…

Чернігівським лісів-
никам гірко й образливо, 
адже стільки праці докла-
дають вони, щоб виростити 
новорічні сосни чи ялини. 

Виручені під час ново-
річної торгівлі кошти лісів-
ники вкладають у насін-
ництво, збільшуючи площі 
посадки дерев. 

Чернігівці вже звикли, 
що місцеві лісівники за-
безпечують їх якісною лі-
совою продукцією до 
новорічно-різдв’яних свят. 
А скільки людей з інших 
регіонів проїздило в груд-
ні гомінкими трасами! Ба-
гатьом хотілося привезти 
з Сіверського краю запаш-
ний зелений подарунок. 
Отож наші ялинки й сосни 
роз’їхалися по всій Україні. 

Вся дружна родина 
чернігівських лісівників з 
гарним настроєм зустріла 
2014-й рік. У кожному лі-
совому господарстві про-
йшли святкові заходи. А у 
Добрянському держліс-
госпі в актовій залі підпри-
ємства зібралося 90 дітей 
селища, де їх вітали Дід 
Мороз зі Снігуронькою. Це 
був щедрий подарунок до-
брянських лісівників міс-
цевій дітворі. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

З когорти заслужених

Ліс для Миколи Заська, ди-
ректора Новгород-Сіверського 
держлісгоспу, як добрий і щирий 
друг. З дитинства, котре пробігло 
на Сосниччині, він у полоні родю-
чої рідної землі, луків і лісів. 

Микола Михайлович завжди з 
повагою згадує своїх батьків, сіль-
ських трударів, і тих хороших лю-
дей, які зустрічалися йому на жит-
тєвій дорозі — в колгоспі й армії, у 
навчальних закладах та трудових 
колективах лісових підприємств. 
Вони формували його як особис-
тість і допомагали вплітати у руш-
ник долі ті пам’ятні візерунки, які не 
вицвітають з роками. 

Закінчивши Лубенський лісо-
вий технікум (спеціальність «Лісо-
ве господарство»), котрий йому не 
тільки путівку в професію вручив, а 
й з майбутньою дружиною позна-
йомив, Микола Засько з молодим 
завзяттям поринув у лісівничі будні. 

Він зрозумів, що таке відпові-
дальність перед людьми і їх довіра, 
коли починав свою лісову біографію 
у Гутянському лісництві Холминсько-
го лісгоспзагу: працював тут лісни-
ком, а згодом помічником лісничого. 

Микола Михайлович перегортає 
перші виробничі сторінки і подумки 
дякує старим лісівникам, які його 
і наставляли, і підказували, а ще 
охоче досвідом ділилися. Саме від 
них переймав він найцінніше в ро-
боті, набирався мудрості. 

Звісно, професійне сходження 
було непростим, але Микола Засько 
по-справжньому відчував задово-
лення від того натомленого дня, коли 
вдавалося зробити щось корисне. 

Пройшовши ще кілька щаблів 
лісової ієрархії (поєднував їх з на-
вчанням в Українській сільськогос-
подарській академії) — лісничого 
Коропського лісництва Борзнян-
ського держлісгоспу, головного 
лісничого цього ж підприємства,  — 
Микола Михайлович очолив колек-
тив новгород-сіверських лісівників. 
І був двадцять років на цьому посту. 

На займаній посаді Микола За-
сько проявив неабиякі організа-
торські здібності, вміло викорис-
товував фахові надбання і зберіг 
вірність лісовим традиціям підпри-
ємства. Тож цілком закономірно, 
що Новгород-Сіверський держліс-

госп впродовж багатьох років не 
поступався місцем у групі лідерів 
обласного управління лісового та 
мисливського господарства. 

Кажуть, Микола Михайлович 
одержимий у роботі, тому всі «ко-
ліщатка» та «гвинтики» виробни-
цтва крутились безвідмовно. Керів-
ник завжди був серед людей, «чув» 
кожного свого працівника, тому 
йому довіряли і поважали. Не лише 
в колективі, а й у районі. Микола 
Михайлович неодноразово оби-
рався депутатом районної та об-
ласної рад. 

Також немало сил доклав, щоб 
на князівській Новгород-Сіверщи-
ні розбудовувалися церкви. Україн-
ською православною церквою його 
нагороджено орденом «Святого 
Нестора-літописця». 

Майже чотири десятиліття Ми-
кола Засько вірно служив чернігів-
ським лісам. 

Микола Михайлович впевнений, 
що у лісову справу треба вклада-
ти душу, тоді й ліси ростимуть. Для 
нинішніх і прийдешніх поколінь. 

21 лютого Миколі Заську, відмін-
нику лісового господарства, заслу-
женому лісівнику України, виповни-
лося 60 років. 

Наш дорогий ювіляре!
Зичимо вам міцного здоров’я 

і бадьорості, сімейного затишку 
і благополуччя та ще багато — 

багато щасливих років!

Лісівники Чернігівщини

Миколі Заську — 60!
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Інформація одного дня

20 лютого — насичений 
день для чернігівських лісів-
ників. Вранці пройшов аукціон 
з продажу необробленої дере-
вини, що належать підприєм-
ствам лісового господарства 
Чернігівського ОУЛМГ. Перед 
початком торгів відбулась на-
рада, на якій обговорювала-
ся актуальна нині проблема, 
як працювати з партнерами у ІІ 
кварталі. 

Свої корективи вносить не-
просте сьогодення. Піднімають-
ся ціни на деревину, тому по-
трібно зберегти ділові стосунки з 
партнерами. 

А в аукціоні, який відбувся на 
агропромисловій біржі, взяли 
участь всі держлісгоспи. І покуп-
ців побільшало — їх було зареє-
стровано 114. 

Відмітимо, що зростає попит 
на чернігівську сосну, але трохи 
гірші справи з деревиною листя-
них порід. 

Після аукціону лісівники зібра-
лися на засідання колегії ОУЛМГ. 
Одне з основних питань — опра-
цювання заходів щодо забезпе-
чення стабільної роботи підпри-
ємств у 2014 році. 

Начальник облуправління 
Валерій Лозицький, відкрива-
ючи засідання, сказав, що лі-
сова сім’я поповнилась ще од-
ним колективом — Остерським 
військовим лісгоспом, де вико-
нує обов’язки директора Вален-
тин Судак (до цього часу він був 
головним лісничим місцевого 
держлісгоспу). 

Валерій Григо-
рович зауважив, 
що військовому лі-
совому колективу 
весною необхідно 
подати руку під-
тримки із забезпе-
ченням садивним 
матеріалом. І піс-
ля цього запросив 
директорів до від-
вертої щирої роз-
мови. Керівники го-
ворили, де можна 
заробити додатко-
ві кошти. Звичайно, 
легше заробляти гроші лісосиро-
винним держлісгоспам — Корю-
ківському, Н. -Сіверському, Се-
менівському та Добрянському. 
А таким, як Прилуцький, Ніжин-
ський та Борзнянський — важче. 
Цим підприємствам треба думати 

про заготівлю бе-
резового соку, лі-
карської сировини, 
вирощування де-
коративно-садив-
ного матеріалу. 

До того ж, слід 
активніше працю-
вати з місцевим 
населенням, щоб 
люди старанніше 
займалися впо-
рядкуванням міст 
і сіл. Аби з місце-
вих бюджетів виді-
лялися кошти для 
озеленення насе-

лених пунктів декоративним ма-
теріалом. 

На колегії велася розмова і 
про переробку низькосортної 
деревини. Адже ціннішу дереви-
ну треба продавати у круглому 
вигляді. Ішла мова і про плантації 
новорічних ялинок, які потрібно 
збільшувати. Необхідно заготов-
ляти і березовий сік, і ягоди. А ще 
залучати до співпраці Щорський 
консервний завод, на якому ми-
нулого року вже переробляли 
чорниці і мед. 

І обов’язково використовува-
ти шишкосушарки — сушити гри-
би, ягоди та груші-дички. 

Потрібно заробляти кошти і 
від ведення мисливства. Приклад 
подає Борзнянський держліс-

госп, який у минулому році отри-
мав від мисливства 190 тис. грн. 

На цій колегії торкнулися й 
ефективності використання дро-
вокольних верстатів та надання 
допомоги сільському населенню 
у придбанні дров. 

Між іншим, на Чернігівщині 
вже чимало котелень на підпри-
ємствах працюють на дровах. 

На колегії значна увага при-
ділялася заощадженню коштів. 
«Економити треба, починаючи з 
себе, — вкотре зазначив Вале-
рій Лозицький. — І берегти кожну 
копійку. Особливо це стосується 
паливно-мастильних матеріалів. 
На кожному автотранспорті, який 
задіяний на виведенні деревини 
та інших лісогосподарських ро-
ботах, повинен бути встановле-
ний лічильник використання па-
лива. І бензинові двигуни, де це 
можливо, заміняти на дизельні».

А весняні лісогосподарські ро-
боти потрібно переводити з руч-
них на механізовані. За приклад 
служать городнянські лісівники. 

«Економити треба, починаючи з себе…»
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Вітаємо!

Вони придумали ручну сівалку, 
яку добре було б впровадити в 
кожному держлісгоспі. 

Валерій Григорович додав, 
що економія — хороша річ, але 
на людях економити не тре-
ба. Якщо трудівники зароби-
ли премію, потрібно їм вчасно 
віддати зароблене. Особливо 
це стосується робіт на заготівлі 
деревини, її асортименту. 

На засіданні колегії також 
розглядалися й інші питання. 
Про підсумки лісокультурного 
виробництва у 2013 році роз-
повів головний спеціаліст від-
ділу лісового господарства Во-
лодимир Перев’язко. 

Стан лісового насінництва 
та лісонасінневої справи ви-
світлив перший заступник на-
чальника облуправління Юрій 
Пономаренко. 

Заступник начальника лісо-
господарського відділу Микола 
Ковбас зупинився на підготовці 
лісівників до пожежонебезпеч-
ного періоду. 

Тема виступу начальника 
відділу лісосировинних ресур-
сів Петра Приходька — охоро-
на праці на лісогосподарських 
підприємствах. 

На завершення колегії Ва-
лерій Лозицький вручив пере-
хідний кубок переможців Хол-
минському держлісгоспу (вже 
втретє), вимпели за ІІ та ІІІ міс-
ця одержали ДП «Добрянське 
ЛГ» та ДП «Семенівське ЛГ». 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Після закінчення Української сіль-
ськогосподарської академії Олександр 
Шашков розпочав свою трудову діяль-
ність у Прилуцькому лісгоспзазі поміч-
ником лісничого Прилуцького лісництва. 
Це було понад тридцять років тому…

Працюючи на різних посадах на під-
приємстві, Олександр Петрович заре-
комендував себе як дисциплінований, 
ініціативний і вимогливий лісівник, який 
відповідально ставиться до виконання 
посадових обов’язків. 

Він десять років очолював Прилуць-
кий держлісгосп і згуртовував колектив 
на виконання виробничих завдань. На 
керівній роботі Олександр Петрович від-
значався наполегливістю у досягненні результатів, принциповістю 
і доброзичливістю. 

Олександр Шашков нагороджений нагрудними знаками «Від-
мінник лісового господарства» та «За 10,20 років бездоганної 
служби в лісовій охороні», а також Почесними грамотами Прилуць-
кої районної державної адміністрації. 

Нині він працює лісничим Ладанського лісництва, демонструю-
чи людям особисту відданість обраній справі. 

Шановний Олександре Петровичу!
Вітаємо Вас з ювілеєм, що переступив поріг 

вашого дому на початку року! 
Зичимо Вам міцного здоров’я, життєвої енергії, 

сімейного щастя і успіхів в усіх починаннях!

Олександру Шашкову — 55!

У січні виповнилося 30 років Олексан-
дру Марахоньку, провідному спеціалісту 
відділу лісового господарства Чернігів-
ського ОУЛМГ.

Він старанно оволодіває фаховими 
знаннями,  з молодим ентузіазмом, твор-
чо підходить до виконання намічених за-
вдань. Свідчення цьому — Почесна гра-
мота Чернігівського обласного управління 
лісового та мисливського господарства і 
Подяка Голови Держлісагенства України.

Після Малинського лісотехнічного 
технікуму юнак прибув на рідну Семе-
нівщину і працював майстром лісу у Ра-
домському лісництві. А через деякий час 
Олександр продовжив навчання в Хар-
ківському Національному аграрному уні-
верситеті. Він знову повернувся до Сіверського краю — став май-
стром лісу Жуклянського лісництва Холминського держлісгоспу.

Цілеспрямованість, завзяття і щире захоплення обраною про-
фесією допомагають Олександру в роботі.

Наш дорогий молодий колего!
Вітаючи Вас з днем народження, бажаємо радості і щастя 
на багато літ! І нехай лісівничі будні додають Вам наснаги 

та невпинного прагнення рухатися вперед!

Лісівники Чернігівщини

Олександру Марахоньку — 30!
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Лісові проекти Жінка і ліс

 У лютому-березні пройшли 
кущові засідання лісокультур-
ної Ради у Борзнянському, Го-
роднянському, Семенівському 
та Чернігівському держлісгос-
пах.

На цих заходах розглядали-
ся  лісові проекти, які були пред-
ставлені інженерами з лісовід-
новлення.

 Ішлося про своєчасність 
відновлення зрубів, схеми 
змішування лісових куль-
тур та розміщення садивних 
місць,  відповідність голо-
вних порід типам лісорос-
линних умов,  вирощування 
сіянців і саджанців із закри-
тою кореневою системою, 
створення лісових культур 
за участю дикорослих, пло-
дово-ягідних порід та екзо-
тів (модрини, дугласії, со-
сни Веймутова), збільшення 
вирощування та реалізацію 
декоративно-садивного ма-
теріалу, переведення лісо-
вого насінництва на елітну 
основу і застосування насін-
ня з ПЛНБ, а також хімічний 
обробіток зрубів і їх обсте-
ження на наявність личинки 
хруща, боротьбу з акацією білою 
і збільшення механічного догля-
ду за лісовими культурами, при-
дбання техніки, ґрунтообробного 
обладнання,  побічне користу-
вання лісом і створення еколо-
гічних стежок та учнівських ліс-
ництв.

До складу комісії  входи-
ли начальник відділу лісового 
господарства ОУЛМГ Анатолій 
Курганов, директор ДП «Новго-
род-Сіверська ЛНДС» Анатолій 
Жежкун, а керував цим процесом 
головний спеціаліст відділу лі-
сового господарства облуправ-

ління Володимир 
Перев’язко.

Слід відмітити, 
що аналізували-
ся лісові проек-
ти паралельно із 
завданнями цьо-
горічної посадки 
лісу, яка  у зв’язку 
з погодними умо-
вами розпочала-
ся раніше.   

Найкращі лісові проекти підго-
тували працівники Ніжинського, 
Семенівського, Холминського та 
Остерського лісогосподарських 
підприємств.

Зацікавив  проект  Красно-
хутірського лісництва (лісничий 
Григорій Сич, ДП «Н.-Сіверське 
ЛГ»). В ньому запропоновано на 

ділянках, де повсихали ялинни-
ки, висаджувати мішаний ліс: 
дуб, модрину, липу, сосну та бе-
резу.

Хороші лісові проекти у лісни-
чих Анатолія Костенка (Косачів-
ське лісництво, ДП «Остерське 
ЛГ») та Володимира Лисенка (Іч-
нянське лісництво, ДП «Прилуць-
ке ЛГ»).

Схвальні відгуки отримали  лі-
сові проекти борзнянських лісів-
ників.

Микола ТИЩЕНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

З науковим підходом

Наталія Содель після 
успішного закінчення На-
ціонального аграрного 
університету біоресурсів 
та природокористування 
працює інженером з лісо-
відновлення у Прилуць-
кому держлісгоспі. 

Вона — теж прилучан-
ка. І повернулася зі столич-
ним дипломом до рідного 
краю. Та не сама, а з чолові-
ком Ігорем (обоє навчалися 
в одному університеті), теж 
молодим спеціалістом. Він 
з Житомирщини, ліси якої 
чимось схожі на чернігів-
ські. Тепер Ігор — лісничий 
Кам’янського лісництва. 

Молоде подружжя від-
разу вписалося в лісівничий 
колектив підприємства. Їх 
поважають за добросовіс-
ність і старанність в роботі. 

У Наталі протягом дня 
чимало турбот «набігає». 
Адже вона відповідає за 
збирання насіння лісових 
культур і за розсадники, і за 
теплиці. Ось нещодавно за-
хищала з лісничими лісові 
проекти, як на зрубах виро-
щувати нові ліси. 

Звісно, у Наталі трапля-
ються труднощі, але в такі 
хвилини вона завжди відчу-
ває надійне чоловікове пле-
че і дружню підтримку до-
свідчених колег. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

І ліс молодіє
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До пожежонебезпечного періоду

Одним з основних завдань лісової охорони в по-
жежонебезпечні періоди є її максимальне зосеред-
ження на охороні лісів від пожеж.

Слід підкреслити, що 
протягом останнього 
часу значна увага приді-
ляється технічному за-
безпеченню лісогоспо-
дарських підприємств, 
особливо модулями, мо-
топомпами, засобами 
патрулювання та пер-
спективними й ефектив-
ними засобами спосте-
реження.

Вже встановлено 20 
ТСС, також маємо 25 мо-
дулів, 29 спостережних 
веж, 38 пожежних авто-
мобілів тощо.

Але потрібно  відповідально поставитися до тих не-
дорогих заходів, які мають не менш вагоме значення 
для  пожежної безпеки в лісі. Це своєчасне ( і в достат-
ньому об’ємі) створення мінералізованих смуг та догляд 
за ними, розширення мережі рекреаційних пунктів, вста-
новлення у лісах плакатів, аншлагів, перекриття доріг 
шлагбаумами, проведення рейдів, лекцій, бесід, покра-
щення санітарного стану лісів. І, звичайно ж,  профілак-
тична робота у місцевих ЗМІ.

А що стосується ранцевих вогнегасників, лопат та ін-
шого протипожежного інвентаря, то питання забезпе-
чення ними до норми треба вирішувати негайно.

Нині природні умови складаються так, що пожежоне-
безпечний сезон може розпочатися значно раніше, ніж 
зазвичай. Отож всі заплановані  заходи для охорони лісів 
від пожеж повинні виконуватись. Формальний підхід до їх 
проведення недопустимий.

У лютому сніговий покрив на полях був майже відсут-
ній, а його запаси в лісі також мінімальні.

При певному розкладі виникнення лісових пожеж 
можливе через 2-3 тижні.

Організовано, з неформальним підходом

За ініціативи начальника 
Чернігівського ОУЛМГ Вале-
рія Лозицького  13 березня 
відбулася спільна нарада ке-
рівництва обласного управ-
ління лісового та мислив-
ського господарства, ДСНС і 
КП «Облагроліс».

Головне питання порядку 
денного: взаємодія між  Чер-
нігівським ОУЛМГ, ДСНС та КП 
«Облагроліс» по виявленню та 
ліквідації лісових пожеж; про-
блема охорони лісів від пожеж 
у весняний період.

Виступаючи на нараді, Ва-
лерій Лозицький наголошу-
вав на необхідності взаємо-
дії між користувачами різних 
відомств і ДСНС у поперед-
женні та ліквідації лісових по-
жеж.

Володимир Куц  зупинився 
на роботі служб НС в умовах 
недостатнього фінансування, 
а також належній організації 
взаємозв’язку і  взаємопові-
домлення.

Була розроблена спіль-
на постанова  про організацію 
чіткої взаємодії між держав-
ною лісовою охороною, ДСНС 
і лісокористувачами інших ві-
домств щодо профілактики і 
гасіння лісових пожеж.

Микола КОВБАС,
заступник начальника 

відділу лісового 
господарства

Попередити лихо

Протягом останнього часу повинні 
бути виконані такі протипожежні заходи:

1. Завершення розробки мобілізацій-
но-оперативних планів ліквідації лісових по-
жеж на 2014 рік.

2. Укомплектування шта тів лісових по-
жежних станцій та пожежних спостерігачів 
кваліфікованими працівниками.

3. Виконання запланованих санітарно-
оздоровчих  робіт у лісах  та їх протипожеж-
не облаштування.

4. Поновлення існуючих рекреаційних 
пунктів та подальше розширення рекреацій-
них територій.

5. Забезпечення належного стану примі-
щень лісових пожежних станцій, укомплек-
тування їх технікою  та засобами пожежога-
сіння.

6. Визначення і термінове проведення 
необхідних протипожежних заходів у най-
більш небезпечних стосовно виникнення 
пожеж лісових масивах.

7. Приведення до належного стану квар-
тальних мереж та поновлення написів на 
квартальних стовпах, інформаційних знаках.

8. Встановлення і поновлення аншлагів, 
плакатів, попереджувальних знаків.

9. Поновлення і збільшення кількості про-
типожежного інвентаря.

10. Створення сумарно недоторканих ре-
зервів паливно-мастильних матеріалів.

11. Організація проведення навчань по 
взаємодії всіх підвідомчих підрозділів та по-
садових  осіб з питань виявлення та гасіння 
лісових пожеж у кожному держлісгоспі.

12. Завершення робіт по вирубуванню 
існуючих згарищ минулих років у Чернігів-
ському держлісгоспі. Створення у Остер-
ському військовому лісгоспі надійних про-
типожежних бар’єрів навколо військового 
полігону.
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Епізоотична ситуація

Посилення заходів з про-
філактики захворювання ди-
ких тварин на африканську 
чуму свиней, сказ, бруце-
льоз та трихінельоз — основна 
тема січневої робочої наради 
з користувачами мисливських 
угідь Чернігівського ОУЛМГ. 

Її відкрив начальник відділу 
мисливського господарства Ми-
кола Пиріг. 

А заступник начальника Го-
ловного управління ветеринар-
ної медицини в Чернігівській об-
ласті Юрій Павлішен довів до 
відома присутніх план спіль-
них оперативних дії у разі 
виникнення підозри та під-
твердження діагнозу на аф-
риканську чуму в нашому ре-
гіоні. 

Він, зокрема, зазначив, що 
епізоотична ситуація щодо аф-
риканської чуми свиней в Ро-
сійській Федерації залишається 
складною. Найбільше «вогнище» 
епідемії у Бєлгородській та Во-
ронезькій областях, які межують 
з Україною. В Росії пропонуєть-
ся абсолютно заборонити виро-
щувати свиней в особистих се-
лянських господарствах, тому що 
дуже великі збитки. Також розгля-
даються питання винищення ди-
ких кабанів. 

У Білорусі — 2 офіційні ви-
падки. Республіка сьогодні за-
боронила утримання свиней в 
особистих селянських господар-
ствах у радіусі 5 кілометрів від 
свинокомплексів. До того ж, при-
йнято рішення про винищення 
диких кабанів і поголів’я свиней у 
радіусі 140 км від «вогнища» за-
хворювання. 

В Україні (вперше за остан-
ні тридцять років!) у 2012 році в 
Запорізькій області була зареє-
стрована африканська чума сви-
ней. В період оздоровчих заходів 
знищено більше 200 голів сви-
ней. А 5 січня 2014 року під час 
контролю державного кордо-
ну України співробітниками Лу-
ганського прикордонного заго-
ну на території Комишненської 
сільської ради Станично-Луган-
ського району Луганської облас-
ті було виявлено у річці біля бере-

га тушу дикого кабана — 4 метри 
від лінії кордону, що проходить по 
фарватеру річки. 

При дослідженні відібраного 
біоматеріалу у Державному на-
уково-дослідному інституті з ла-
бораторної діагностики та вете-
ринарно-санітарної експертизи 6 
січня встановили діагноз на аф-
риканську чуму свиней. 

На території сіл Комишне, 
Колесниківка та Юганівка Лу-
ганської області нині діють ка-
рантинні обмеження щодо афри-
канської чуми свиней. 

Спеціалістами державної 
служби ветеринарної медицини 
в Чернігівській області було про-
ведено протягом 2013 року 7 за-
сідань Державної надзвичайної 
протиепізоотичної комісії при 
Чернігівській ОДА. Мета цих за-
ходів — не допустити занесення 
африканської чуми свиней на те-
риторію нашого краю. 

Зазначимо, що державні ін-
спектори ветеринарної медици-
ни в області проводять перевірки 
місць забою свиней, їх переробки 
та реалізації продуктів і сирови-
ни з них, торгівлі живими твари-
нами та продуктами тваринно-
го походження у невстановлених 
місцях. Було відпрацьовано 38 
місць стихійної торгівлі. 

Також створено 8 робочих 
груп (залучено 48 працівників ве-
теринарної міліції, ДПС, ДАІ, дер-
жавної служби ветеринарної ме-
дицини) з метою контролю за 
переміщенням підконтрольних 
державній службі ветеринарної 
медицини вантажів. Проведено 
984 перевірки: в т. ч. ринків — 93, 
автомобілів — 794, інших місць 
реалізації продукції тваринного 
походження — 97. 

Протягом 2013 року в резуль-
таті цих заходів притягнуто до 
адміністративної відповідаль-

ності порушників законодавства 
у сфері якості та безпеки продук-
ції тваринного походження 147 
осіб на суму 9 792 грн. 

Відмітимо, що систематично 
обстежуються 125 свиногоспо-
дарств області. 

У минулому році проведено 
641 перевірку дотримання вете-
ринарно-санітарних вимог у сви-
ногосподарствах різної форми 
власності. За виявлені порушен-
ня до адміністративної відпові-
дальності притягнуто 77 осіб на 
суму 10 913 грн. Складено 172 

приписи. 
Також нині проводиться 

робота по подвірному обсте-
женню спеціалістами держав-
ної служби ветеринарної ме-
дицини свинопоголів’я, що 
утримується в особистих гос-
подарствах. 

Варто підкреслити, що ще-
плення проти класичної чуми 

свиней проводиться, згідно пла-
ну протиепізоотичних заходів 
з охопленням всього наявно-
го поголів’я свиней господарств 
усіх форм власності. Щеплено 
понад 260,4 тисяч голів свиней. 

З метою контролю у дикій фа-
уні здійснюється моніторинг на-
явності збудника африканської 
чуми свиней серед диких кабанів. 

За 2013 рік відібрано 468 проб 
від диких кабанів: всі досліджені 
— позитивних результатів на аф-
риканську чуму не виявлено. 

Випадків масового захворю-
вання та загибелі свиней у госпо-
дарствах громадського сектору, 
населення та дикій фауні на під-
контрольній території не виявлено. 

У засобах масової інфор-
мації постійно проводиться 
роз’яснювальна робота серед 
власників тварин, керівників госпо-
дарств та мисливців про небезпе-
ку і заходи запобігання занесенню 
збудника африканської чуми сви-
ней на територію Чернігівщини. 

На випадок виникнення над-
звичайної ситуації створений за-
пас дезинфікуючих засобів. 

Учасники наради не обійшли 
увагою й іншу небезпеку — за-
хворювання тварин на сказ. 

На жаль, з цією проблемою у 
дикій фауні Чернігівщина ліди-

Щоб вчасно виявити хворих тварин
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рує. У минулому році 
було зафіксовано понад 
2 тисячі укусів людей 
тваринами. 

Найбільший відсоток 
хворих тварин серед ли-
сиць. Загалом домашні 
тварини становлять 69% 
від усіх хворих на сказ 
тварин. Особливо на-
пружена епізоотична си-
туація зі сказом тварин 
спостерігалася у 2013 
році у Чернігівському (18 
хворих тварин), Ріпкин-
ському (11), Бобровиць-
кому (10) та Козелецько-
му (7) районах. 

Ще недопрацьовують 
мисливці, не регулюють 
чисельність лисиць, не 
займаються профілак-
тичною роботою з насе-
ленням. 

Виступаючи на нара-
ді, перший заступник на-
чальника Чернігівського 
ОУЛМГ, головний лісни-
чий Юрій Пономаренко 
зауважив, що у минуло-
му році було пошкодже-
но 400 га молодого лісу. 
Адже лісівникам дуже 
важко самотужки обе-
рігати й огороджувати 
лісокультури. Він звер-
нувся з проханням до 
мисливців допомагати у 
цій роботі працівникам 
лісової галузі. І також по-
силити контроль у мис-
ливських угіддях щодо 
виявлення загиблих чи 
ослаблених диких каба-
нів, або таких, у яких іс-
нує підозра на захворю-
вання. 

Микола Пиріг повідо-
мив, що незабаром роз-
почнеться дуже серйоз-
на робота, до якої треба 
поставитися досить від-
повідально,  — облік лі-
сових мешканців. 

У цьому році до цієї 
справи долучилися й 
працівники державної 
ветеринарної служби, 
щоб вчасно виявити хво-
рих тварин. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

13 лютого у Головному управлін-
ні ветеринарної медицини Чернігів-
ської області пройшла робоча на-
рада з користувачами мисливських 
угідь. 

Відкрив захід Віктор Кульбако, 
начальник Головного управління ве-
теринарної медицини в регіоні. Він 
розповів про епізоотичну ситуацію 
з африканською чумою свиней у су-
сідніх державах та Україні і окреслив 
основні завдання, які треба викону-
вати, щоб не допустити занесення 
АЧС на територію нашої області. 

На початку лютого з Брянської 
області Російської Федерації надій-
шла на Чернігівщину телеграма, в 
якій прозвучав тривожний сигнал: на 
Брянщині вже виявлено збудник цієї 
небезпечної хвороби. 

А 8 лютого в Києві відбулася 
нарада при Кабінеті Міністрів 
України, в центрі якої була епі-
зоотична ситуація в нашій дер-
жаві, зокрема, Луганщина, де 
вже ведеться боротьба з ли-
хом. 

Взяв слово начальник Чер-
нігівського ОУЛМГ Валерій Ло-
зицький. Для лісівників найваж-
чий період пожежної небезпеки 
влітку — це небезпека 5 класу, 
наголосив він. Такий же рівень не-
безпеки нині настав і для мисливців 
у зв’язку з АЧС. 

Валерій Григорович підкрес-
лив, що районні мисливствознавці, 
ветеринари на місцях, директори 
мисливських господарств повинні 
дуже серйозно й відповідально по-
ставитися до цієї ситуації, аби не 
допустити і в ліси, і в приватний сек-
тор таку велику біду. Адже афри-
канська чума свиней — це серйоз-
на економічна загроза нашому краю 
і всій Україні. 

На нараді також виступив заступ-
ник начальника Головного управлін-
ня ветеринарної медицини в Чер-

нігівській області Юрій 
Павлішен. Він зупинився 
на питаннях профілакти-
ки та боротьби зі сказом, 
бруцельозом, лептоспі-
розом та трихінельозом. 

Завідуюча вірусоло-
гічним відділом ЧРДЛВМ 
Наталія Неніч ознайоми-
ла присутніх з правилами 
відбору та доставки проб 
для серологічних моніто-

рингових досліджень на африкан-
ську чуму свиней і оформлення су-
провідних документів. 

Начальник відділу мисливсько-
го господарства Чернігівського 
ОУЛМГ Микола Пиріг занепокоєно 
говорив, що весняна повінь з дес-
нянськими водами може принести з 
Росії в наші краї збудник хвороби від 
загиблих тварин у Брянських лісах. 
Весняний переліт птахів — це теж 
один з ризикованих моментів. 

Микола Пиріг підсумував, що 
облік тварин у мисливських госпо-
дарствах обов’язково повинен про-
ходити спільно з працівниками ве-
теринарної медицини, аби вчасно 
виявити хворих та ослаблених меш-
канців наших лісів. 

На завершення цієї наради були 
показані вражаючі відеоматеріа-
ли про епізоотичну ситуацію в Ро-
сії, яка зазнає мільйонних економіч-
них збитків. З 2007 року й донині у 
16 областях Російської Федерації та 
3 областях Республіки Білорусь ве-
деться напружена боротьба з аф-
риканською чумою свиней. Аграр-
ники, спалюючи свинокомплекси 
свиней з худобою, кажуть, що спа-
люють свої надії і називають цю си-
туацію справжньою біологічною ві-
йною…

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Тривожний сигнал із Брянських лісів
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Понад двадцять років — з початку 70-х до 
середини 90-х минулого століття — обласне 
управління лісового та мисливського госпо-
дарства очолював Іван Степанович Іжевський. 
Ветеран Великої Вітчизняної війни, орденоно-
сець, заслужений лісовод Української РСР, він 
своє життя присвятив лісовому господарству 
Сіверського краю.

Івана Степановича, якому минуло вже 93 
роки, колеги називають «живою лісовою леген-
дою».

* * *
Більш як на 600 тисячах гекта-

рів розкинулися простори зеле-
ного океану області. Майже 400 
тисяч з них — це державні ліси, 
на яких господарює семитисяч-
ний колектив лісоводів. Їх пра-
целюбними руками багато ро-
биться для того, щоб багатства 
природи якнайкраще служили 
народному господарству і лю-
дям.

Немало добрих слів можна ска-
зати про ентузіастів лісової спра-
ви. Понад 400 трудівників лісгосп-
загів рапортували про дострокове 
виконання п’ятирічних висот. З 
випередженням часу працюва-
ли не лише окремі передовики, а 
й бригади, колективи. Достроко-
во вийшли на запрограмовані на 
п’ятирічку рубежі трудівники Горо-
днянського, Остерського та Прилуцького лісгосп-
загів.

А що це означає практично? Хочеться послати-
ся на кілька підсумкових цифр і фактів, які певною 
мірою характеризують і розмах роботи. У десятій 
п’ятирічці слід було поставити народному госпо-
дарству 28 тисяч кубометрів ділової деревини. За-
вдання перевиконано на 20 тисяч кубометрів. Ре-
алізовано понад п’ятирічне завдання на 300 тисяч 
карбованців промислової продукції, на 200 тисяч 
карбованців — товарів широкого вжитку.

Завдяки впровадженню наукових основ, твор-
чому вирішенню комплексу лісогосподарських 
проблем кожний лісовий гектар дав 4,2 кубометри 
приросту ділової деревини, а взято з нього лише 
2,8 кубометра. Отже, не бідніє зелене вбрання по-
ліської землі.

Ефективнішою стала праця лісоводів. У розве-
денні і вирощуванні лісів — це впровадження нау-
кових основ у насінництві і догляді за культурами, 
розширення породного складу, оперативне заліс-
нення всіх ділянок, на яких було здійснено рубки 
головного користування. Це повертається великим 
економічним виграшем. За роки п’ятирічки на зем-
лях держлісфонду та колгоспів створено 10,3 тисячі 
гектарів нових лісів.

Завдання перекрито більш як на тисячу гектарів.
Здійснення заходів по догляду дозволили також 

істотно підняти долю заготівель ділової деревини 
від цих робіт у загальному обсязі лісозаготівель. 
Зараз вона становить більше 70%. Вибірка маси з 
гектара збільшилась на 5 кубометрів, а вихід діло-
вої деревини доведено до 33,7%.

Основну масу лісової продукції для народного 
господарства беремо з тих побічних джерел, які не 
тільки не збідніють, а навпаки — сприяють більш ін-
тенсивному відтворенню лісових багатств.

Друга, не менш важлива проблема, над вирі-
шенням якої творчо працюють лі-
соводи,  — це комплексне вико-
ристання деревини. Минув час, 
коли з ділянок головного корис-
тування і рубок догляду одер-
жували лише ділову деревину, а 
все інше просто спалювалося. 
Зараз із хвої виготовляємо віта-
мінне борошно, гілля йде дерев-
но-стружкові плити, а з пнів ви-
готовляються смоли та скипідар. 
Для цього побудовані спеціальні 
цехи і заводи.

Немало зроблено і для раці-
ональної розробки деревини, 
зменшення її втрат, відбору на 
технологічні цілі. Всі ці роботи те-
пер здійснюються на так званих 
нижніх складах, де процеси ме-
ханізуються і здійснюються висо-
кокваліфікованими спеціалістами.

Більш інтенсивно стала вико-
ристовуватися побічна продукція. Збільшилась за-
готівля і переробка ягід, грибів, лікарських рослин. 
Здійснюється відстріл диких тварин для промисло-
вої заготівлі м’ясної продукції.

Разом з тим хотілося б, щоб предметніше вирі-
шувався комплекс проблем, зв’язаних з веденням 
лісового господарства і лісозаготівель. Залиша-
ється багато непродуктивної ручної праці як у лі-
сокультурній роботі, так і в заготівлях та переробці 
деревини.

Візьмемо такі факти. Лісгоспзаги заготовляють 
насіння лісових культур не тільки для власних по-
треб. Його відправляємо навіть за межі республіки. 
А як здійснюється цей процес? Все робиться вруч-
ну. Не вистачає лісопосадочної техніки і для догля-
ду за культурами.

Побудовано цехи для виробництва хвойного бо-
рошна. Маємо замовлення від комбікормових за-
водів. Сировини для цього вдосталь. Та заготовля-
ється хвойна лапка вручну. Настала пора поставити 
перед машинобудівною промисловістю завдання: 
створити для потреб лісового господарства маши-
ни і механізми для комплексної механізації всіх лі-
сокультурних робіт.

Хвилює й така проблема: лісозаготівлі здійсню-
ються у перезволожених, а то й заболочених міс-

До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ 
(Чернігівської губернської лісової управи)

Іван Іжевський: ліс і економіка
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цях. Техніки вистачає, щоб звалити ліс. А як доста-
вити його до місць переробки? Потрібна техніка не 
тільки високопродуктивна, а й підвищеної прохід-
ності. Адже до кожної лісосіки асфальтових доріг не 
прокладеш.

Практика показала високу ефективність комп-
лексних господарств. Тобто таких, які займаються 
лісорозведенням, заготівлями і переробкою. Для 
цього вже створена необхідна база. Побудовані 
цехи і заводи, які виготовляють пиломатеріали різ-
ного асортименту і призначення, деревостружкові 
плити, щитовий паркет. Великий асортимент това-
рів широкого господарського вжитку і сувенірних 
виробів. Але це промислове виробництво трима-
ється на морально застарілому і в абсолютній біль-
шості фізично зношеному обладнанні.

Важливо використовувати лісові багатства в 
комплексі. А тому поруч з механічною слід нала-
годити і поставити на сучасну основу хімічну пе-
реробку. Ми можемо повною мірою задовольни-
ти потреби в кормових дріжджах, концентрованих 

вітамінних хвойних брикетах, іншій продукції. По-
трібна лише заінтересована і кваліфікована допо-
мога.

Настав час навести порядок і в побічному лісоко-
ристуванні. Багато господарів займаються заготів-
лею лікарських рослин, заявляють про своє право 
на ведення мисливського господарства. І це поро-
джує чимало природоохоронних проблем. Зокре-
ма, штучно і без всякої необхідності винищуються 
найцінніші представники фауни і флори. Щоб покін-
чити з цим, треба, на нашу думку, встановити такий 
порядок, щоб у лісі був єдиний і за все відповідаль-
ний господар…

(За матеріалами обласної газети 
«Деснянська правда», 1981-й рік)

* * *
Читаючи ці рядки, відчуваємо: сьогодні нам дуже 

потрібні досвід і напрацювання чернігівських лісів-
ників з тих, ще не таких далеких 80-х років…

Григорій Миколайович Бе-
різка пройшов шлях від ліс-
ника до директора — 44 роки 
трудового «лісового» стажу. 
Залишив після себе у Ніжин-
ському лісогосподарському 
підприємстві добрий спадок. 

… Якось він привіз напри-
кінці 70-х років 11 зубрів аж 
з Бахчисарайського району і 
двох — з Підмосков’я. 

За 17 років поголів’я цих 
тварин-велетів зросло …до 
107: вони раювали у Кобиж-
чанських лісах. 

На жаль, вже минуло біль-
ше п’яти років, як звелися 
зубри на Чернігівщині. 

Не стало і великого при-
родолюба Григорія Микола-
йовича Берізки. 

* * *
У Данівське державне мис-

ливське господарство, що на 

території Бобровицького, Но-
сівського та Козелецького ра-
йонів, завезли з Кримської об-
ласті 13 зубрів. 

За своїми розмірами і вагою 
це найбільші дикі тварини, що 
мешкають у нашій країні. Зу-
бри виростають до двох метрів 
заввишки, а довжина їх тулуба 
сягає трьох метрів. Схожі вони 
на нашого свійського бика, ма-
ють густе каштанове хутро, 
чорні, ніби відполіровані роги. 
Полюбляють високі листяні ду-
бово-ясенові, грабові та липові 
ліси. 

Ці велетен-
ські тварини 
ведуть майже 
осілий спосіб 
життя, мешка-
ють здебільшо-
го в обжитій міс-
цевості. Вдень 
вони відпочива-
ють у затінку, а вночі випаса-
ються. Зовні зубри здаються 
спокійними. Але довіряти їм не 
слід, бо насправді тварини — 
дикі й суворі. 

Зубри мають слабкий зір, 
зате слух і нюх у них — відмінні, 
а сила — гігантська. 

Були випадки, коли зубри 
нападали на людей, навіть на 
автомашини, перевертали і 
розбивали їх. 

Розмножуються ці твари-
ни раз у три роки. Навесні 
з’являється теля, яке протягом 
року випоюється молоком ма-
тері; з нею воно залишається і 
на другий рік. Лише на шосто-
му році життя потомство дося-
гає повної зрілості. 

Багато зусиль для аклімати-
зації зубрів доклали працівни-
ки Данівського мисливського 
господарства. У несприятливі 
пори року тварин підгодовува-
ли сіном, солонцями, корене-
плодами. Завдяки дбайливому 

втручанню людини зубри гар-
но почувають себе на терито-
рії нашої області. Нині їх уже 25 
і мешкають вони у Кобижчан-
ському лісництві. 

Григорій БЕРІЗКА, 
директор Ніжинського 
лісгоспзагу (Носівська 

районна газета «Прапор 
комунізму», серпень, 

1980-й рік)

Зубри — на Чернігівщині
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Спогади

…Зазирнути у 
минуле Городнян-
ського лісового гос-
подарства ми може-
мо  очима Федора 
Ілліча Ханіна, який  
пройшов разом 
з підприємством 
п’ятдесятирічний 
відрізок його історії.

Пригадуються  після-
воєнні 50-і роки, коли лі-
сові господарства країни 
втілювали у життя «Сталін-
ський план перетворення 
природи».  Тоді щороку за-
саджувались деревами ве-
личезні території — по 1500 
гектарів, переважно непри-
датних для ведення інтен-
сивного сільського госпо-
дарства земель.

Немало колгоспів було 
реформовано у лісництва, 
як це трапилось у Моложа-
ві та Невклі, де сільськогос-
подарські землі майже по-
вністю були перетворені на 
лісонасадження. Повсюдно 
впроваджувалась акліма-
тизація екзотичних для на-
шої місцевості рослин.

Завдяки тим рокам у на-
ших лісах і тепер зустрі-
чаються модрина й  сосна 
Веймутова, амурський оксамит і ялівець.

Саме у пам’ятні п’ятдесяті роки були закладені 
основи безперервного циклу відтворення лісових 
насаджень, побудовано першу шишкосушарку, за-
кладено перші розсадники. У ту пору лісівники Го-
роднянщини повністю забепечували свої потреби у 
насінневому й садивному матеріалі . І навіть відван-
тажували значні обсяги цієї продукції сусідам.

Досить колоритно постає перед нами побут і 
умови праці тогочасних лісівників. Наприклад, ди-

ректор лісгоспу їздив на кінній упряжці,  а взимку — 
на лапцях (сані каретного типу).  Возив директора 
кучер. (Кучери були у кожному лісництві.)

Робота лісників, об’їздників і лісничих була по-
стійною боротьбою. Найзапекліше боролись з кра-
діями лісу.  Адже у важкі повоєнні роки народне 
господарство відроджувалося, відбудовувалося. 
Деревини ж хронічно не вистачало, тому що   за-
готівля мала чітко визначені межі. Отож не маю-
чи змоги придбати ліс на хатину, люди вдавались 

до крадіжок. Часто злодії 
були озброєні: і мисливськи-
ми рушницями, і «сувеніра-
ми» з війни. Нерідко трапля-
лися й вогнепальні сутички 
між лісниками та крадіями, 
навіть перестрілки. Саме з 
такого зіткнення і розпочався 
перший робочий день Федо-
ра Ілліча на Городнянщині.

Проте ліс вистояв, зріс і 
змужнів.

Ще одна біда заходила в 
ліси — це шкідники:  пиль-
щики, короїди і сосновий 
шовкопряд. Місцеві жите-
лі напевно згадають і чорні 
смоляні кільця, які обперезу-
вали  кожне дерево і захища-
ли його крону від ненажер-
ливої гусені. Задіяна була й 
авіація. Кілька літаків постій-
но обробляли ліси отрутохі-
мікатами і рятували дерева 
від загибелі.

У 1967 році лихо сталося  
взимку.  Прийшов сніголам: 
погодні умови спричинили 
налипання мокрого снігу на 
гілля дерев. Майже всі дере-
ва північного-заходу району 
зазнали пошкоджень — 70%  
було зламано цілком чи ви-
вернуто з корінням. І все це 
треба  розчистити, вивез-
ти, а потім відновити. Роботи 
тривали кілька років.

Умови праці лісівників по-
чали покращуватись на по-
чатку 70-х. З’явились трак-

тори, автомобілі, лісничим видали старенькі 
мотоцикли. Та працювалося нелегко. Однак  лі-
сівники жили єдиною ідеєю: ліс повинен бути за-
вжди. Саме тому лісовідновлення щороку пере-
вищує лісозаготівлю.

Федір Ілліч вважає, що першочергове завдан-
ня   кожного лісівника — садити і ростити ліси.

Павло ДУБРОВСЬКИЙ,
м. Городня

Ліс очима Федора Ханіна
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Миколі Герасименку — 80!

Ми з лісом — одна сім’я

Микола Іванович Гераси-
менко з Пилипчі, що на Ріпкин-
щині, і нині часто навідується 
в гості до свого  зеленого дру-
га, доброго, незрадливого. 
Досвідчений лісівник любить 
подумки «погомоніти» з дере-
вами і послухати невгамов-
не птаство. А взимку поми-
луватися розвагами молодих 
зайчат. Дружина Надія Тимо-
фіївна  каже жартома, що її чо-
ловіка добре знають в окрузі  
всі зайці, усі птахи й уся лісо-
ва дрібнота. Подружжя у парі  
прожило 60 літ…

Для Миколи Івановича кожне 
дерево як жива істота. А що вже 
казати про звірину, великих і ма-
лих  лісових мешканців?

Лісівник по-синівськи  дбав 
про зелені масиви рідної сторо-
ни, захищав лісові культури  від 
пожеж, шкідників і лихих людей. І 
хоча вважався заядлим мислив-
цем, та ніколи його рука не підні-
малася на  кізок чи зайців…

Про  Миколу Івановича коле-
ги з повагою говорять: «Лісник  
з діда-прадіда». І це справді так.  
Його дід Прокіп Маркович наро-
дився на хуторі , який заснував 
старійшина роду. Жили тут лише 
Герасименки і до революції мали  
став , млин,  землю й ліс.

У діда було четверо синів, які 
збудували свої хати поруч з бать-
ківською. Які сади росли, як ряс-
но родили! Тепер Миколі Іванови-
чу про родинне обійстя на хуторі 
нагадують лише старі   груші.

Іван Прокопович дуже шану-
вав ліс, оберігав його. І сину Ми-
колі з дитинства ліс став рідною 
домівкою.   Лісівнича професія 

передається в роду Герасимен-
ків з покоління в покоління.

Ось і Микола Іванович 45 ро-
ків віддав лісовій справі. Починав  
лісником  у Ріпкинському лісни-
цтві, згодом перейшов лісничим у 
Чудівське. Саме там і організував 
свою звіроферму. Служив Мико-
ла у Німеччині і зацікавився тим, 
що тамтешні лісівники розводять 
нутрій і бобрів. Після строкової 
служби юнак повернувся додо-
му,  прийшов на роботу в лісгосп, 

згадав  німецький досвід … і за-
горівся. Чому б не спробувати і 
на Чернігівщині?

Отож у 70-і роки Микола Ге-
расименко  розвів у лісництві на 
своїй фермі 3000 нутрій та ще 50 
бичків на відгодівлю поставив, 
було і 2800 кролів. А ще в його 
лісництві завжди були коні: цих 
тварин він любив все життя. І не 

дивно , адже й сам Микола Івано-
вич народився в рік Коня. «Душа 
раділа від того, як ми господарю-
вали!» — згадує він тепер.

Про такого  хазяїна лісу з Ріп-
кинщини охоче писали місцеві і 
навіть московські журналісти. А 
він жив лісом.

Лісничим Чудівського лісни-
цтва Микола Іванович пропрацю-
вав 35 років, звідси й на заслуже-
ний відпочинок пішов. Та з лісом 
і його мешканцями  дружить, як і 
раніше.

Ім’я Миколи Герасименка за-
несено до Книги Пошани Черні-
гівського обласного управління 
лісового та мисливського госпо-
дарства.  Йому присвоєно зван-
ня «Лісничий першого класу».

…Спливають роки, ростуть 
посаджені Миколою Івановичем 
ліси — і його серце радіє.

А нинішньої зими — напри-
кінці січня — знаному лісівнико-
ві  виповнилося 80 літ. До приві-
тної батьківської оселі зійшлися 
–з’їхалися з побажаннями і пода-
рунками дорогі гості: сини Олек-
сандр та Михайло (теж пішли лі-
совою стежиною) з сім’ями.

Сердечно поздоровили Ми-
колу Івановича Герасименка ко-
леги, зібравшись у Добрянці : у 
готельному комплексі «Берізка» 
урочисто, тепло, зі щирим сло-
вом і  гарною піснею  відзначили  
у лісогосподарському підприєм-
стві поважний ювілей справж-
нього лісівника.

 Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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Спогади

Згадується далекий 1969-
й рік, коли після закінчення 
Львівського лісотехнічного ін-
ституту мене направили у Ко-
рюківський держлісгосп май-
стром паркетного цеху. 

Ні знайомих, ні рідні (почував-
ся невпевнено: скрізь чужі люди) 
— з чого починати?!

Заходив я в кабінет до дирек-
тора з великим хвилюванням, бо 
ж «перша людина» на виробни-
цтві, з якою доведеться пра-
цювати. Та коли мені назу-
стріч простягнув руку сивий,  
з військовою виправкою і ор-
денською колодкою на грудях 
чоловік, на душі відразу стало 
спокійніше. Це був директор 
лісгоспу Гліб Володимирович 
Береза, майор, учасник Вели-
кої Вітчизняної війни. 

Він по-батьківськи, як сину, 
розповідав молодому колезі 
і про підприємство, і про до-
ручену ділянку роботи,  і про 
людей. До речі,  такий «мій» 
паркетний цех був першим на 
Україні (технологія запозиче-
на в ліспромгоспі Пермської 
області), в ньому працювало 
майже 80 трудівників. 

Директор дав доручен-
ня жінкам знайти мені жит-
ло з харчуванням — і я від-
разу відчув себе «своїм» у 
новому колективі. А Гліб Во-
лодимирович часто починав 
свій робочий день у цеху, міг 
з’явитися в ньому і після 23-
ої години, коли закінчувалася 
друга зміна… Незабаром мене 
обрали секретарем комсомоль-
ської організації лісгоспу ( тут 
працювало багато молоді) і че-
рез деякий час запропонува-
ли перейти на комсомольську 
роботу — другим секретарем 
райкому комсомолу. Це в мої 
плани не входило. Тож одного 
разу, коли на другу зміну до нас 
у цех зайшов головний інженер 
обласного управління Микола 
Сергійович Омельчук (невдо-
взі він став начальником Чер-
каського обласного управління 
лісового господарства), я піс-
ля ділової розмови на виробни-
чі теми поділився з ним і своїми 

проблемами. Вже через кілька 
днів я був переведений на поса-
ду головного інженера Новгород-
Сіверського держлісгоспу. 

І знову мені повезло на хоро-
шого директора. Ним виявився 
Андрій Корнійович Синявський, 
теж учасник війни, який звільняв 
і місто Новгород-Сіверський від 
окупантів. 

Щоденна робота поруч з та-
ким керівником надавали мені 
можливість розширити свої зна-

ння, збирати безцінний лісовий 
досвід. Колектив лісгоспу був 
дуже дружний: всі працювали на 
кінцевий результат. Після вихо-
ду Андрія Корнійовича на пенсію 
мені доручили очолити підпри-
ємство. 

Зізнаюся, що спочатку було 
страшнувато брати на себе від-
повідальність за долю колекти-
ву, в якому трудилося близько 
500 лісівників. Та я відчував під-
тримку людей, життя вирувало. 
Щорічно у нашому лісгоспі йшло 
велике будівництво. Зводилося 
житло, «виростали» нові примі-
щення контори, розпочиналося 
спорудження майстерень авто-
гаража. 

 Нижній склад,  з якого щомі-
сячно відправлялося біля 50 ва-
гонів, був розміщений на стан-
ції Угли-Завод Семенівського 
району. Деревина вантажила-
ся автокраном ЛАЗ-690 і хлис-
ти розкряжувалися вручну. Тому 
в колективі вирішили побуду-
вати нижній склад на станції Н. 
-Сіверський. Місцева влада ви-
ділила для нас будівельний май-
данчик. Була погоджена в Москві 
і побудована залізнична колія до 

нижнього складу. Почалося і 
будівництво цеху переробки 
деревини. 

У 1984 році я став головним 
інженером обласного управ-
ління лісового господарства, 
а через два роки мене затвер-
дили на посаді начальника 
управління. 

За 20 років моєї роботи 
було зроблено напрямок на 
промислове будівництво. Так, 
в усіх держлісгоспах були по-
будовані цехи по перероб-
ці деревини, реконструйовані 
нижні склади, придбана по-
трібна кількість вантажо-під-
йомних механізмів, лісовозної 
та трелювальної техніки. 

У той період, окрім бю-
джетних коштів, ми мали 
можливість концентрува-
ти кошти всіх держлісгоспів 
для почергового будівництва 
промислової бази кожного 
підприємства. Отож почерго-
во реконструйовали всі про-
мислові об’єкти обласного 

управління. 
У Міністерстві лісового гос-

подарства за промислове будів-
ництво відповідав заступник мі-
ністра Георгій Іванович Бабич. 
Завдяки йому побудовані нижні 
склади Ніжинського держлісгос-
пу на станції Бобровиця, а також 
Семенівського, Корюківського 
і Добрянського держлісгоспів. 
Був пущений в експлуатацію пар-
кетний цех Ніжинського держ-
лісгоспу з достатньою кількістю 
сушильних камер, з сучасною ко-
тельнею. Майже всі промислові 
об’єкти працювали у дві-три змі-
ни. А наші підприємства випус-
кали вироби з деревини, які були 
затребувані тодішньою торгів-

«Директор зустрів мене по-батьківськи…»
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лею, — від віконного шта-
пика, дерев’яного вугілля, 
дьогтю, смоли, скипидару 
— до штучного та щитового 
паркету, дверей, табуреток, 
вікон тощо. 

Важливим напрямком 
роботи вважалося добу-
вання соснової смоли — 
живиці. 

 Майже у кожному ліс-
госпі були пункти по відго-
дівлі великої рогатої худо-
би та свиней. На лісівничих 
підприємствах працювали 
свої їдальні й дитячі садки. 

Протягом тривалого 
періоду кількість людей, 
що трудилися в лісовій га-
лузі Чернігівщини, сяга-
ла 6,5 тисячі осіб. Обласне 
управління і держлісгоспи, 
за різними схемами, мали 
можливість отримувати 
житло і тим самим підби-
рати фахових спеціаліс-
тів, закріплюючи їх на од-
ному місці. Всі спеціалісти 
мали хорошу перспективу 
для свого посадового рос-
ту. Треба сказати, що в ту 
пору промислове вироб-
ництво ніколи не було ви-
щим за лісогосподарське. 
Всі лісогосподарські ро-
боти виконувалися в по-
вному обсязі. 

Зараз багато керівни-
ків різних рівнів у нашому 
управлінні скаржаться на 
важкі умови для роботи. А 
повернімося подумки в ті 
часи, коли працювали ми. 
Чи тоді легко було? Кожна 
зустріч з робітниками на 
лісозаготівлях починалась 
і завершувалась однаково: 
відсутністю ланцюгів, шин 
та запасних частин до бен-
зопил. Якщо ти зумів при-
везти з бази Міністерства 
хоча б десяток ланцюгів до 
пилки, ти вже цінувався, як 
авторитетний керівник. І у 
відрядження завжди їзди-
ли, прихопивши з собою 
каністри з бензином. 

Були й перебої з хлібо-
булочними виробами. У 
магазин привозили свіжий 
хліб. Тоді всі працівники 
лісгоспу кидали свою ро-
боту і бігли займати чергу, 
щоб купити «два буханці в 

одні руки». Через відсут-
ність миючих засобів наші 
умільці навчилися виро-
бляти рідке мило, щоб по-
мити руки після роботи…

А яка була жорстка дис-
ципліна поставок продук-
ції нашого виробництва!

Продукція деревоо-
бробки поставлялась на 
торгові бази, згідно з роз-
поділом вищестоящої ор-
ганізації. Директор ліс-
госпу не мав права без 
наряду Райплану (з райви-
конкому) «відпустити» ма-
шину дров, не кажучи вже 
про ділову деревину. Вся 
деревина госпрозрахунку 
(входило все головне ко-
ристування та краща де-
ревина рубок догляду за 
лісом) поставлялась тіль-
ки за нарядами Укрголов-
ліспаперу. І жодного ку-
бометра — без наряду. 
Ще раз підкреслю: всі по-
ставки деревини жорстко 
контролювалися пред-
ставниками Головліспа-
перу чи представниками 
Райплану. 

То чи ж легше тоді 
було?!

Але — менше перевіря-
ючих. Спеціалісти управ-
ління чи держлісгоспів не 
відривалися, як тепер,  на 
різні перевірки, а могли 
безпосередньо більше за-
йматися своєю роботою. 

Нікому не було легко ні 
тоді, ні зараз. Та Чернігів-
щина ніколи не пасла за-
дніх, а завжди була в ліде-
рах. Такою вона є і в наш 
доволі складний час. Адже 
у лісовій галузі області за-
вжди працювали відпові-
дальні і знаючі спеціаліс-
ти, які вболівали за свою 
справу. І трудилися вели-
кими династіями. Від роду 
до роду передаючи досвід 
майстрів — від дідів до 
онуків, цінуючи і примно-
жуючи лісові традиції. 

Йосип РАЙЧИНЕЦЬ
(З 1986 до 2006 рр. — 

начальникЧернігівського 
обласного управління 

лісового та мисливського 
господарства)

Призначення

У січні-лютому в державних лісо-
господарських підприємствах Черні-
гівщини проходили профспілкові кон-
ференції по укладанню колективних 
договорів на 2014 рік. 

3 лютого на 
конференції у ДП 
«Борзнянське лісо-
ве господарство» 
начальник Чернігів-
ського ОУЛМГ Вале-
рій Лозицький пред-
ставив колективу 
нового директора 
Юрія Перепечая. 

Юрій Васильо-
вич — місцевий, родом з Борзни, йому ви-
повнилося 34 роки. За фахом він інженер 
лісового господарства, закінчив Націо-
нальний аграрний університет. Молодим 
спеціалістом прибув у рідні краї, починав 
працювати у Борзнянському держлісгос-
пі інженером лісових культур. Через кіль-
ка років Юрій Перепечай був призначений 
лісничим Борзнянського лісництва, а зго-
дом — головним інженером. 

За час роботи він зарекомендував 
себе хорошим, знаючим і вимогливим 
фахівцем, неодноразово нагороджував-
ся подяками та Почесними грамотами 
підприємства. Юрія Васильовича пова-
жають і колеги, і рядові працівники держ-
лісгоспу. 

На цьому заході був присутній колиш-
ній керівник ДП «Борзнянське лісове гос-
подарство», заслужений працівник лі-
сового господарства України Леонід 
Стахорський. 

Леоніду Олексійовичу, якому нещо-
давно виповнилося 60 років, Валерій Ло-
зицький подякував за відданість профе-
сії і значний внесок у розвиток лісового 
господарства Сіверщини. 

Немало щирих, хороших слів почув 
Леонід Стахорський від людей, з якими 
трудився на лісовій ниві не один деся-
ток літ. Багатий досвід цього справжньо-
го Лісівника ще пригодиться колективу і 
його новому директору. 

Сергій МЕХЕД, 
головний спеціаліст з кадрової 

роботи Чернігівського ОУЛМГ

У борзнянських 
лісівників 

новий директор
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На берегах Десни височіє величне місто — 
Новгород-Сіверський. 

Древня сіверська земля, овіяна легендами і геро-
їчними думами про славну минувшину, про подви-
ги дружини князя Ігоря в його походах проти ворогів 
Київської Русі. Тут все дихає історією. У навколишніх 
лісах відчувається відгомін сивої давнини. 

У ті далекі часи засновники російського флоту 
своїми указами веліли вважати заповідними ліси, 
де ростуть дерева, придатні для кораблебудуван-
ня. Розпочалися активна робота по розвідці і об-
ліку придатних для кораблебудування лісів і гаїв. 
За розпорядженням Адміралтейської колегії капі-
тан-лейтенант Шишкін обстежив ліси від Брянська 
по Десні до впадання її у Дніпро. Н. -Сіверські ліси 
вразили столичну комісію. Дуби, модрини, сосно-
ві щогли і великомірні дерева виділялися у запас 
для «повсякчасного постачання флоту будівельно-
го матеріалу». 

До наших днів збереглася перлина Узруївського 
соснового лісу — 14 гектарів унікального корабель-
ного гаю. Мальовничі узруївські пейзажі тягнуться 
на кілька десятків кілометрів. 

* * *
У 1924 році на базі дер-

жавних лісів і окремих уро-
чищ, що належали при-
ватним особам, створено 
Новгород-Сіверське лісни-
цтво, яке у 1929-ому — було 
перетворено в лісгосп, у 
1931 році — в ліспромгосп, 
а у 1936 році — в лісгосп, 
котрий підпорядковував-
ся Головлісохороні при РНК 
(Раді народних комісарів) 
СРСР. 

Його першим директо-
ром було призначено Ми-
хайла Слюнька, учасника І-ої 
світової та громадянської 
воєн. 

Народився Михай-
ло Михайлович у 1883 році в селі Буда-Вороб’ївка 
Н-Сіверського повіту Чернігівської губернії. Вою-
вав на фронтах першої світової війни, вітав Жов-
тневу революцію. А у 1918 році, коли війська кайзе-
рівської Німеччини топтали старовинну Сіверщину, 
Михайло Слюнько партизанив у загоні Т. В. Черня-
ка і брав активну участь у бойових діях проти воро-
га. Він керував третім Н-Сіверським, а у 1920 році і 
дев’ятим Українським радянським полком у бригаді 
Т. В. Черняка. 

Повернувшись додому, колишній партизан пра-
цював головою Будо-Вороб’ївської сільради, а че-

рез деякий час став заступником завідуючого 
окружним земським відділом у Глухові, згодом пе-
рейшов на роботу у РАЙПО (інструктор) у м. Нов-
городі-Сіверському, був головою Биринської сіль-
ради. 

А вже з 1932 року Михайло Слюнько пов’язав 
свою долю з лісовим господарством: спочатку він 
працював завідувачем лісорозсадника, а в період 
з1936 року до початку Великої Вітчизняної війни — 
директором лісгоспу. 

У 1940 році — за наказом 
Київського територіального 
управління Головлісохорони 
— всі ліси місцевого значен-
ня передавалися в єдиний 
державний фонд. І Новго-
род-Сіверський лісгосп було 
розділено на Коропський та 
Н. -Сіверський. 

У тяжку годину окупації 
нашого краю німецько-фа-
шистськими загарбниками 
ліси зазнали великих втрат. 
Та відразу після звільнення 
Чернігівщини від гітлерівців 
розпочалося відродження лі-
сового господарства. У ве-
ресні 1943 року — за розпо-
рядженням уповноваженого 

ЦК КП(б)У і РНК УРСР полковника Топчія — органі-
зовується Новгород-Сіверський лісгосп у тих меж-
ах, в яких він існував до початку Великої Вітчизня-
ної війни. До нього входило 7 лісництв: Орликівське 
(площею 8 771 га), Семенівське (4 946га), Красноху-
тірське (5 563 га), Костобобрівське (8 105 га), Узруй-
ське (6 726 га), Вороб’ївське (3 828 га), Н-Сіверське 
(6 407 га). 

З 22 жовтня 1943 року — за направленням Чер-
нігівського обкому КП(б)У і Н. -Сіверського райкому 
КП(б)У директором лісгоспу було призначено В. А. 
Кожуха, відновлювався штат працівників лісгоспу. 

До 90-річчя Чернігівського ОУЛМГ 
(Чернігівської губернської лісової управи)

Тут ліси дихають історією
(З ІСТОРІЇ РОЗВИТКУ ДП «НОВГОРОД-СІВЕРСЬКЕ ЛІСОВЕ ГОСПОДАРСТВО»)
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В цьому ж році відновив свою роботу і хімлісгосп, який за-
ймався заготівлею живиці та осмолу. 

А на початку березня 1944 року наказом Київського управлін-
ня лісоохорони призначається на посаду директора Н. -Сівер-
ського лісгоспу Михайло Слюнько, який повернувся з евакуації. 
Михайло Михайлович працював у роки війни бригадиром Товол-
шанського лісомеліоративного розсадника в Балашовському 
районі Саратовської області. Як тільки рідний край звільнили від 
ненависного ворога, він прибув на Чернігівщину і (в найскладні-
ший період!) до 1950 року очолював Н. -Сіверський лісгосп. 

Пізніше працював тут завідуючим цехом, майстром лісо-
культур. З 1956 року Михайло Слюнько — персональний пенсі-
онер республіканського значення. За заслуги перед Вітчизною 
перший директор Н. -Сіверського лісгоспу був нагороджений 
орденом Леніна і багатьма медалями. Він прожив 95 років і ко-
ристувався шаною й повагою односельців. 

Надзвичайно важкими були перші повоєнні роки. Зруйнова-
не війною народне господарство вимагало неймовірних зусиль 
для своєї відбудови. Працівники лісництв трудилися самовід-
дано й напружено, щоб справитися з доведеними завданнями. 

У 1950 році Чернігівське управління лісового господарства 
направляє А. Комара керівником Н. -Сіверського лісгоспу. 

Від лісівників у той час вимагалося збільшення деревини і 
лісопродукції — країна будувалася, відроджувалася. Отож у 
лісгоспі відкрилося ще два додаткові торгівельні пункти — в 
Краснохутірському та Костобобрівському лісництвах. 

З кінця 1952 року лісгосп очолював Д. Добичин, з 1956-го — 
П. Красницький, з квітня 1959-го року — А. Синявський. 

Згідно постанови Ради Міністрів УРСР та постанови Чер-
нігівського облвиконкому (березень 1960 року), до складу Н. 
-Сіверського лісгоспу увійшли землі місцевих колгоспів за-
гальною площею 3 428 га. У вересні цього ж року (наказ по Го-
ловному управлінню лісового господарства і лісозаготівель 
при Раді Міністрів УРСР) Н. -Сіверський лісгосп розділявся на 
два: Семенівський та Н. -Сіверський. 

А у вересні наступного року до складу Новгород-Сіверсько-
го лісгоспу були включені Лізунівське і Володимирівське відді-
лення підсобного господарства. Розпочалася робота по будів-
ництву контор Кіровського, Лосківського та Володимирівського 
лісництв, а також цеху переробки в селі Лоска і житлових будин-
ків у лісництвах та в Н. -Сіверському. 

З вересня 1973 року директором лісгоспу став Й. М. Райчи-
нець. У 1980 році завершилося будівництво нижнього складу з 
під’їзною колією в Н. -Сіверському, а в 1981-ому — добудована 
у місті нова контора лісгоспу та зведені житлові будинки для лі-
сівників. 

З травня 1984 року посаду директора лісгоспу обіймав Ф. 
М. Сивуха. Саме в цьому році було збудовано цех переробки 
деревини на території нижнього складу. 

У 1987 році лісгосп очолив М. І. Грицик. Тоді ж розпочало-
ся будівництво нових контор для Краснохутірського та Узруїв-
ського лісництв; споруджувався новий гараж для автомобілів. 

На основі наказу Міністерства лісового господарства Украї-
ни «Про організаційну структуру управління лісовим господар-
ством України» у жовтні 1991 року Н. -Сіверський лісгосп пере-
йменовано в держлісгосп. 

З березня 1993 року колективом підприємства керує М. М. 
Засько, заслужений лісівник України. У держлісгоспі викону-
ється повний комплекс лісокультурних, лісогосподарських та 
лісозаготівельних робіт. 

Віталій СІДЬКО, 
головний лісничий ДП «Н.-Сіверське 

лісове господарство»

Вітаємо!

Свій сороковий день наро-
дження Сергій Аніщенко зустрів 
на посаді директора Городнян-
ського держлісгоспу. Він вмілий 
організатор виробництва і до-
свідчений фахівець. (Так відгу-
куються про свого керівника го-
роднянські лісівники). І не лише 
вони. Хороший слід Сергій Ми-
хайлович залишив у ДП «Корю-
ківське лісове господарство». Тут 
він працював помічником лісни-
чого, а через деякий час очолив 
Ново-Боровицьке лісництво. 

Маючи ґрунтовну освіту, Сергій 
Аніщенко зарекомендував себе в 
колективі відповідальним і високо-
професійним лісівником. Він з тієї 
молодої когорти, якій збагачені до-
свідом колеги впевнено довіряють 
долю чернігівських лісів. 

Сергій Михайлович свій перший 
трудовий екзамен на зрілість склав 
перед батьком Михайлом Климен-
тійовичем, котрий віддав лісовому 
господарству Сіверського краю по-
над сорок років. 

Гідний продовжувач лісівни-
чої династії Аніщенко-молодший 
останнім часом обіймав посаду го-
ловного лісничого Корюківського 
держлісгоспу. А минулої осені його 
було призначено директором Горо-
днянського лісогосподарського під-
приємства. 

Поздоровляючи Сергія Михай-
ловича з днем народження, бажає-
мо йому щастя і здоров’я, успіхів у 
нелегкій директорській роботі, ва-
гомих виробничих здобутків його 
колективу та всіляких життєвих га-
раздів. 

Лісівники Чернігівщини

Батьковою 
стежиною
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Людина творчої думки

Ім’я  заслуженого раціоналізатора УРСР Ві-
талія Литвиненка, який ще до недавнього часу 
працював у  Остерському держлісгоспі,  до-
бре відоме працівникам лісової галузі  Черні-
гівщини.  За роки своєї трудової діяльності він 
розробив 87  раціоналізаторських пропозицій, 
які використовувалися й нині використовують-
ся  не лише на нашому,  а й на інших  лісогоспо-
дарських підприємствах. Тож недарма нашого 
знаного умільця остерські лісівники більше 20 
років обирали головою первинної організації 
товариства винахідників і раціоналізаторів. 

Віталій Михайович родом із Соколівки, що в Ко-
зелецькому районі. Народився він напередодні Ве-
ликої Вітчизняної війни і дуже рано залишився сиро-
тою:  молода мати  померла у  перший рік воєнного 
лихоліття, невдовзі загинув на фронті  і батько. Ви-
ховував хлопчика дід , Василь Олексійович Литви-
ненко, який зумів висіяти в душі  онука зерна добро-
ти й працелюбності.  

Після закінчення Моровської середньої школи 
юнак продовжив навчання у Ніжинському технікумі 
механізації та електрифікації сільського господар-
ства. Свій трудовий шлях механік Віталій Литвинен-
ко розпочав у рідній стороні — у колгоспі «Родина» , 
що в селі Карпилівка. 

 А вже у травні 1961 року він прийшов у лісове 
господарство. В Остер-
ському лісгоспзазі Віталій 
Михайлович понад десять 
літ працював старшим ін-
женером-механіком , а з 
1973  року до  2008-го  обі-
ймав посаду головного 
механіка. Стаж його ро-
боти на нашому підприєм-
стві «назбирав» 47 років.

Віталія Литвиненка на-
зивали людиною творчої 
думки, хорошим наставни-
ком, справжнім вчителем 
для багатьох колег. Безпо-
середньо під його керівни-
цтвом були вирішені важ-
ливі питання з технічного 
переозброєння виробни-
цтва, особливо цеху пе-
реробки деревини, коли у 
1970 році освоювалося та 
налаштовувалося токарне 
виробництво товарів на-
родного вжитку з відходів.

 Коли ж на підприєм-
стві приступили до ви-
робництва хвойно-вітамінного борошна, Ві-
талій Михайлович запропонував  свою схему 
розміщення обладнання. І тільки за рахунок цьо-
го продуктивність перероблюваної установки 
зросла на 30-40%.

За активної участі  головного механіка було 
змонтовано допоміжний пристрій до плуга ПЛ-70 
для механізованої посадки великомірних саджан-
ців. А також трелювальне обладнання, застосу-
вання якого допомогло повністю проводити ме-
ханізований комплекс робіт на рубках  догляду за 
лісонасадженнями.

Віталій Михайлович жив роботою, весь час пере-
бував у полоні своїх технічних ідей. І немало творчих 
задумів він втілив у лісогосподарське виробництво. 
Чого лише вартий навантажувач ПЛ-1, створений у 
1981 році на базі трактора МТЗ-82! Це в ту пору  зро-

било «революцію»  у наванта-
женні лісоматеріалів.  Адже 
лісовоз (КАМАЗ з причепом) 
на лісосіці навантажувався  
сортиментами об’ємом 20 ку-
бометрів всього за 30 хвилин.

Ці навантажувачі працю-
ють і сьогодні.

За активну винахідницьку і 
раціоналізаторську діяльність 
по вдосконаленню техніки і 
технології виробництва у 1984 
році Президія Верховної Ради 
УРСР присвоїла Віталію Ми-
хайловичу Литвиненку почес-
не звання «Заслужений раці-
оналізатор УРСР».

***
У Держлісагентстві Укра-

їни  схвально відгукують-
ся про раціоналізаторський 
пристрій на електрокарі, 
що  швидко завантажує ліс-
кругляк у контейнери.  

 Отож «школа» Віталія Лит-
виненка живе й діє: не пере-

велися в Остерському держлісгоспі раціоналізатори…

Валентин СУДАК, 
головний лісничий ДП «Остерське 

лісове господарство»

Раціоналізатор Віталій Литвиненко
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Продовження на стор. 24.

На конкурс Товариства лісівників України

Залишились лише хвіст, грива і ще… збруя та віз
Олексій Марченко з села 

Седелівка, що на Ріпкинщи-
ні, понад сорок років працю-
вав у бригаді лісорубів у Кома-
рівському лісництві. Все життя 
він любив ліс і коней. Починав 
свій шлях у лісовій галузі ще в 
ті часи, коли всю непосильну 
роботу виконували коні. 

Про старого лісівника, його 
дружбу з Машкою, про добро і 
підлість, які йдуть поруч у нашо-
му житті, читайте у невигаданій 
історії нашого журналіста Ми-
хайла Шведа. 

Перед виходом на пенсію дід 
Олексій придбав лоша Машку, ви-
ростив з нього красуню кобилу…

Другою годувальницею на-
зивав дід Олексій свою коби-
лу Машку, але піклува вся про 
неї більше, ніж про корову Зірку: 
підносив пер шій оберемок сіна, 
двоє відер щойно набраної в ко-
лодязі води, підсипав вівса, а вже 
потім порався біля ясел корі вки. 
Придбав її лошатком, плекав, як 
дитину, часто ба лував ласощами 
із широкої, твердої долоні: окрай-
цем хліба, цукеркою чи грудоч-
кою рафінаду. Ходила вона з гос-
подарем без оброті, лиш коли 
подорослішала, вдягнув їй уз-
дечку. Сам привчав до воза і плу-
га. Розмовляв з нею: радився, 
ділився наболілим (а вона слуха-
ла, похнюпив ши голову), інколи й 
дорікав. І тварина розуміла його 
слова, жести. 

В останні роки, після завер-
шення реформи на селі, яку більш 
відчули, ніж побачили, сліпі,  (глухі 
про неї почули!) — роботи кобилі 
додалось. Бо місцевий звірорад-
госп луснув, як мильна бульбаш-
ка — опустіли шеди (норок звели), 
пустили під ніж корів, телят, стадо 
на відгодівлі. Заодно й коней. Не 
затребуваною стала тяглова сила 
для підвозу фуражу. Розпродали 
за безцінь і віддали за борги трак-
тори, ґрунтообробну, збиральну 
техніку й реманент. 

…Зруйнували старий світ до 
підвалин, як співали в «Інтернаці-
оналі», але новий ще не збудува-
ли. А люди? Хто пішов на пенсію, 
хто на «біржу праці», а дехто завис 
у «повітротресті». 

Але всі, хто залишився в селі, 
зіткнулися віч-на-віч з проблемою 
— чим обробляти присадибну 
діля нку? Без коня, як без рук. Він, 
як паличка-виручалівка: дровця 
привезти з лісу, сіна — з луків чи 
левади, солому, картоплю, гар-
бузи — з городу. На невеликих 
присадибних ділянках віддають 
перевагу теж четвероногому тру-
дівнику, а не «китайцю» чи мото-
блоку. Бо хто краще заоре почас-
ти між кущів і дерев саду?

Дід Олексій так горнув скибу, не-
мов художник малював пензлем на 
папері гуашшю. Господар з допо-
могою Машки виконував різні ро-
боти на своєму обійсті, ще й сусі-
дам допомагав. Від того надходила 
копійка. Машка фактично заробля-
ла собі на овес, а ще люди дякува-
ли власникові кобили за зробле-
ну роботу. Худобину ж пригощали 
смачним поживним кормом, щоб 
сили відновила. Хоча старий за-
вжди оберігав тварину від пере-
втоми: жодного зайвого кілограма 
не навантажував на віз, жодної со-
тки не орав понад норму (ним же 
встановлену), немов сам упрягав-
ся в оглоблі, чи тягнув лямку плуга. 

— Краще ще одну ходку зро-
бимо, — пояснював наймачеві, 
коли той наполягав, щоб за один 
раз перевезти стіг сіна чи якийсь 
інший вантаж, — часу багато не 
втратимо, а Машку не надірвемо. 
Не хвилюйся, платня від цього не 
збільшиться. 

Літньої пори вдень випус-
кав її спутану на вигін, а в ніч 
прив’язував на довгий ланцюг 
біля свого обійстя, на околиці. Так 
і випасав. А на зиму накошував 
сіна, де прийдеться — на лісових 
галяви нах, на зарослих радгосп-

них полях, що перетво-
рились у неугіддя. 

У селі з кожним ро-
ком все меншало хат, 
де проживали люди, а 
на кладовищі більша-
ло горбків з хрестами. 
На пальцах однієї руки 
можна було перера-
хувати людей, які по-
рали город, а ровес-
ників діда Олексія й 
поготів. Навіть багато 
молодших відлетіли на-
завжди у вирій. На собі 

відчув народну мудрість, що сили 
після семидесяти вибувають з 
кожним днем. Вже заготовити са-
мотужки сіна на корову й кобилу 
стало не під силу. Хочеш того чи 
ні, а збувати хазяйство треба. Зір-
ка була доброю молочницею, тож 
довелося, як не гірко, розлучати-
ся з Машкою. 

Про покупців господаря пові-
домив водій-продавець автолав-
ки і попередив їх,  що дід продає 
кобилу не на за бій. Прибулі відра-
зу назвали ім’я свого батька, мов-
ляв, той давно підшукував робо-
тящу конячку. 

— Так ви не перекупщики? — 
спитав прямо дід Олексій. — Бо ні 
за які гроші не вступлю, якщо на 
м’ясо. А якщо в господарство — 
то ще й збрую даю за так. 
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Закінчення. Поч. на стор. 23

— Подивися на нас. Хіба ми 
здатні на обман? — спитав стар-
ший, усміхаючись, і продовжив. — 
Чули про неї. Рахмана, кмітлива. 
Люди говорять, що сама знахо-
дить дорогу додому. Чи то з лісу, 
чи з сусіднього села. Правда ж?

— Що є, то є…— спромігся на 
відповідь господар. 

А сам зрозумів, що хлопці на-
тякали про той випадок, який 
стався місяць тому. Чи то від чар-
ки, чи може стомився, але задрі-
мав (трапилась така оказія) на 
возі, повертаючись з сусіднього 
села, старий Олексій. І Машка до-
ставила його під самісінький двір. 
Прокинувся дід від її легенько-
го іржання перед ворітьми. «Зна-
чить, хлопці свої. Бач, і про це 
чули», — по думав. 

Торгувались недовго, вдарили 
по руках, випили могорич, пообі-
дали. Олексій так розчулився, що 
кобила йде в надійні руки, то й воза 
віддав на додачу. Запріг Машку в 
останній раз, обняв її, розкуйовдив 
гриву, заглянув у вічі. А коли хлопці 
відвернулись, поцілував. 

— Прощавай, рідненька, і про-
бач мене: не можу більше тебе 
утримувати — не ті сили вже на 
сімдесят шостому році,  —про-

шепотів, пригорнувшись до неї. 
— Треба вже за внуками-правну-
ками доглядати, а не за плугом 
ходити. 

Так і поїхали гості: старший 
на возі, а молодший з водієм на 
«Опелі». 

Того дня дід Олексій до сутінок 
так і не вийшов на вулицю: не хотів 
нікого бачити, боявся, що розпи-
туватимуть про кобилу. А в нього 
очі червоні. Ну як пояснити, що це 
від простуди, або від чогось іншо-
го. І так, і так не повірять. 

А зранку сусід Микола на поріг, 
як сніг на голову, з кошиком, по-
вним грибів, у чоботях, мокрих від 
роси:

— Дядьку Олексій, а чому ви 
розпрягли кобилу на узліссі? Мо, 
хильнули зайвого?

— Що? де? — з болем 
вирвалося з грудей.  І сер-
це спинилося на мить, а 
потім забилось, як птах у 
клітці. 

Біг підтюпцем до лісу. 
І аж присів, коли побачив 
свого воза з катафота-
ми,  і попереджувальним 
знаком: «Інша небезпека 
(аварійна небезпечна ді-
лянка)» та «Перевага зу-
стрічного руху», які при-
лаштував колись, щоб 
викликати посмішку у во-

діїв, що обганяли гужовий тран-
спорт. Біля воза валялись дуга, 
хомут, віжки. А коли через якусь 
мить поглядом узрів свіжий буго-
рок землі, прикритий гілками, які 
обсіли зелені мухи, його обпекло. 
За туманом вже більше нічого не 
побачив, ноги підкосились. 

Відчував, що лежить горілиць 
на землі, і не міг второпати, чого 
над ним схилилось переляка-
не обличчя сусіда. А ще на якусь 
мить побачив на заквітчаній ро-
машками лісовій галявині ма-
леньке лоша Машку, яке скубло 
траву. Теплі ручаї текли по щоках 
— чоловік плакав…

Михайло ШВЕД,
Ріпкинський район

  Брати наші менші

Про кізоньку Катю, яку ма-
ленькою і знесиленою піді-
брала в лісі Наталя, донька 
водія Добрянського держліс-
госпу Івана Корнієнка, мину-
лого літа дізналося не лише 
селище, а й мало не вся Чер-
нігівщина. Тваринка була 
дуже гарною і напрочуд то-
вариською. Лісову гостю на-
звали Катею, випоювали її 
теплим коров’ячим молоком 
та годували дитячими су-
мішами. Кіра, півторарічна 
онука господаря, нерідко ді-
лилася з «новою подругою» 
ласощами. 

І невдовзі Катруся, набрав-
шись сил, вже весело вистри-
бувала у дворі. Приходили 
подивитися й помилуватися кі-
зонькою не лише діти, а й до-
рослі, пропонували свою допо-

могу вихованці Добрянського 
учнівського лісництва. 

Невгамовне козеня підрос-
тало. І яке ж було загальне зди-
вування, коли метка козуля 
виявилася… допитливим коз-
ликом. Всіх це відкриття поті-

шило. Довелося гостю пере-
йменовувати. Так Катя стала 
Кактусом. 

Тепер на обійсті Івана Кор-
нієнка можна спостерігати ці-
каву картину: гелгочуть гуси, 
качки кахкають — і поміж 
цим птаством походжає Как-
тус, немов домашній сторож. 
Він любить сіно й овес, із за-
доволенням куштує цукер-
ки. Охайний, чистенький, коз-
лик частенько забігає разом з 
котом в дім. Примоститься в 
кімнаті на дивані і дрімає собі. 
Маленька Кіра з ним охоче ба-
виться. 

Бабуся з дідусем жартують, 
що Кактус став повноправним 
членом їхньої сім’ї. 

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Не Катя, а Кактус



Природа і ми

Майстер лісу Сергій Луфе-
ренко з села Олександрівка, 
що на Ріпкинщині, влітку знай-
шов на Замглайських болотах 
пораненого чорного лелеку. 
Рідкісного птаха в наших краях. 

Сергій Іванович привіз його 
додому, перебинтував крило і 
навіть ходив жаб ловити. 

Лісівники все своє життя спіл-
куються з природою, оберігають 
і захищають її мешканців — пта-
ство та звірину. 

Господар думав-гадав, як за-
радити лелеці в його біді. Зате-
лефонував мені — отож удвох 
ми вирішили звернутися до ке-
рівництва Менського зоопарку. 
Знали, що там неодмінно допо-
можуть. Директор Зінаїда Сер-
гіївна Максименко, вислухавши 
пташину епопею, сказала: «При-
возьте!»

У дорозі лелека був дуже 
стривоженим, якимось наполо-
ханим. Але як тільки ми пересту-
пили поріг зоопарку, я відразу 
відчув: птах потрапив у добрі на-
дійні руки. Коли до нас підійшли 
працівниці пташиного відділу 
Оксана Корнієнко та Тетяна Біда, 
лелека заспокоївся і дивився на 
них довірливо…

Повернувшись, я переповів 
Сергію Івановичу про нову роди-
ну для чорного лелеки. Зворуше-
ний, майстер лісу пообіцяв при 
нагоді провідати свого друга з 
гостинцями. 

Літня спекотна пора мину-
ла, осінь клопітна пробігла. Ось 
і зима настала. Якраз на різдвя-
ні святки прибув в Олександрівку 
з Черкащини Василь Петриченко, 
друг Сергія Луференка. Приїхав 
провідати свою 90-річну матір. 
Сергій Іванович і розповів това-
ришеві історію чорного лелеки із 
Замглайських боліт. Обом захоті-
лося побачити цього дивовижно-
го птаха. Спасибі, й про журна-
ліста не забули. 

Сказано — зроблено. Василь 
сів за кермо свого авто — і не-
вдовзі ми були у Мені. 

 — А чорний лелека у вирій по-
летів! — зустріла нас Зінаїда Са-
мійленко. — Вилікувався, зміцнів 
за літо — і в теплі краї!

Ми віри не йняли. Ветлікар 
Микола Миколайович Міцук, що 
працює в зоопарку 5 років і бага-
тьох своїх пацієнтів повернув до 
життя, розказував, як «поставив» 
і нашого лелеку «на крило». 

Він визначив вік птаха (три 
роки), «порозумівся» з ним. У ле-
леки була відбита кінцівка крила, 
тож довелося вставити йому ско-
бу. Ця операція пройшла вдало 
— і скоба прижилася. 

 — Харчувався птах у нас до-
бре: їв і рибу, і насіння молодих 
гарбузів, — доповнила картину 
Ольга Лавська, завідуюча відді-
лом птахівництва. — Після ка-
рантину (лелеку Микола Мико-
лайович і від бліх порятував) вже 

самостійно добирався на озеро. 
А згодом став і перелітати його. 
Ми спостерігали за птахом-ве-
летнем і помітили, що його хво-
ре крило активізувалося. Лікар 
зрадів, що лікування пішло на ко-
ристь. 

Чорний лелека почувався ха-
зяїном, навіть з білими побрати-
мами не товаришував. У серпні 
на березі він постійно розправ-
ляв крила і махав ними, наче тре-
нувався…

У Менському зоопарку є чудо-
ве озеро, де весною-влітку пла-
вають качки, козарки, дикі гуси. 
Облюбували його й білі лелеки, 
яких сюди позносили і поприво-
зили люди. Хтось малим випав із 
гнізда, хтось необережно пові-
вся з дротами електромережі. 

Зоопарк для багатьох птахів 
на озері став своєрідним «готе-
лем». Тут і дикі гуси живуть мі-
сяць чи два, а тоді відлітають. 

Наприкінці серпня втекли у ви-
рій і лелеки, що одужали. Та ніхто 
й гадки не мав, що услід за ними 
полетить і чорний лелека. Вранці 
першого вересня, коли працівни-
ки зоопарку прийшли на роботу, 
вони не побачили його на звично-
му місці. Сумували, бо звикли до 
птаха-красеня, і бажали йому по-
долати всі труднощі перельоту. 

Сергій Іванович дотримав 
слова: приїхав до свого друга і 
привіз на гостинець рибу. Дове-
лося віддати цей харч пеліканам. 
Тепер лісівник бідкається, чи по-
вернеться знову чорний лелека 
на Замглайські болота?

Микола ТИЩЕНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Сергій Луференко і чорний лелека



З весняним святом, 
рідні лісівнички!
Стрункі, веселі, 
гарні, мов берізки.
Вітаємо, хай цінить 
вас родина!
Ви в нас єдині, 
як і Україна.

За єдину україну!




